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Занимавший ранее должность директора 
Центра физико-химических методов 
исследования и анализа КазНУ им. аль-
Фараби Кенесов Булат Нурланович назначен 
заместителем председателя Комитета 

Ұлттық бірыңғай тестілеудің сұрақтары мектеп 
бағдарламасының шеңберінде меңгерілетін негізгі 
тақырыптарды қамтиды.
Оқу бағдарламасына сәйкес 11-сынып оқушылары 

IV тоқсанда, негізінен, бұрын оқылған материалды 
қайталап, бекітеді, яғни, 11-сыныптың соңғы тоқсанында 
жаңа тақырыптар аз.
Осыған байланысты Ұлттық тестілеу орталығы 2020 

жылғы ҰБТ-де пайдаланылатын сұрақтар IV тоқсанның 
бағдарламасын қамтымайтынын мәлімдеді.
Ұлттық тестілеу орталығының директоры 

Дидар Смағұловтың айтуынша, мамандар тест 
тапсырмаларының мазмұнын егжей-тегжейлі талдады.
«Біз қашықтан оқуға көшу ҰБТ-ға дайындалуға 

әсер етпейді деп есептейміз, оның үстіне, мектеп 
оқушылары ҰТО-ның сайтында орналастырылған 
сынама тестілерін тегін пайдалану мүмкіндігіне ие. 

В Комитете науКи мон РК 
КадРоВые изменения

ҰБт 2020 сҰРақтаРы

науки МОН РК. Об этом сообщил вице-
министр образования и науки Мирас 
Дауленов на своей странице в Facebook.
Новый зампред Комитета науки является 

выпускником КазНУ им. аль-Фараби. 
В 2007 г. Булат Нурланович защитил 
кандидатскую диссертацию, в 2012 
г. ему было присвоено ученое звание 
ассоциированного профессора (доцента), 
а в 2017 г. – профессора. Стажировался 
в Wageningen University (Нидерланды), 
Iowa State University (США), University of 
Barcelona (Испания) и Gdansk University of 
Technology (Польша).
Булат Кенесов – автор более 100 научных 

работ, включая 26 статей в престижных 
международных научных журналах, из 
которых 13 –  опубликовано в авторитетных 
из первого квартиля. Его индексы Хирша 
составляют 11 (Web of Science) и 13 
(Scopus). Под его руководством были 
защищены 1 кандидатская диссертация и 5 
Ph.D диссертаций.
Булат Нурланович является лауреатом 

Премии Фонда Первого Президента 
Республики Казахстан – Елбасы (2014 
г.), имеет благодарственное письмо от 
Президента Республики Казахстан (2019 

г.), также является активным членом Совета 
молодых ученых (СМУ) при МОН РК.

Пресс служба МОН РК.

Әрбір пән бойынша 70 нұсқа әзірленді. Біз оқушылардың 
сынама тестілерін белсенді пайдаланатынын көріп 
отырмыз. Карантин кезінде оқушылардың ҰБТ-ға 
жақсы дайындалуы үшін барлық жағдай жасалуда. 
Оның үстіне ҰБТ сұрақтары төртінші тоқсанның 
тақырыптарын емес, жалпы мектеп бағдарламасын 
қамтиды. Айтпақшы, соңғы жылдары фактологиялық 
материалды жаттау мен  есте сақтауға емес, 
функционалдық сауаттылыққа байланысты 
сұрақтардың үлесі артып келеді», – деді Дидар 
Смағұлов.
Ол, сондай-ақ, ҰБТ-ны өткізу бұрынғы форматта 

қалатынын, алайда қосымша санитарлық шектеу 
шаралары енгізілетінін атап өтті. Сонымен қатар, 
карантин ұзартылған жағдайда ҰБТ-ді өткізудің балама 
нұсқасы дайындалуда.

ҚР БҒМ баспасөз қызметі.

Жалғасы 2-бетте.

төтенше жағдай режимі 11 мамырға дейін ұзарды

Құрметті отандастар!
Баршаңызға белгілі, Қазақстан халқы 16 

наурыздан бастап төтенше жағдай режиміне 
көшті.
Әрине, бұл кезең жұртшылыққа оңай 

тимегені анық.
Кейбір азаматтар жұмысын жоғалтып, 

табыссыз қалды.
Ойға алған жоспарларын өзгертуге мәжбүр 

болғандар да бар.
Адами тұрғыдан мен мұны түсінемін.
Қауіпті вирус Қазақстанда кең жайылып 

кетпеуі үшін осындай күрделі, бірақ аса 
қажет шешім қабылдадым.
Соның арқасында індет жаппай таралған 

жоқ.
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымы да, 

халықаралық сарапшылар да Қазақстанның 
іс-қимылын оң бағалап отыр.
Елімізде қатаң карантин шаралары енгізіліп, 

қоғамдық көліктің жұмысы тоқтатылды.
Мекемелер мен кәсіпорындардың басым 

бөлігі қашықтан жұмыс істеу режиміне көшті.
Көшелер, тұрғын үйлер дезинфекцияланып, 

науқастарға дәрігерлік көмек көрсетілуде.
Әрине, барлық облыстағы жағдай бірдей 

емес.
Кейбір аймақтарда індет шарықтау шегінен 

өткен сияқты.
Бірақ бірқатар өңірде вирустың таралу 

қаупі әлі де сейілмей отыр.
Біз ондағы нақты санитарлық ахуалға қарай 

әрекет жасаймыз.
Басты міндет – азаматтарымыздың 

денсаулығын сақтап, өмірін қорғап қалу.
Әлеуметтік және экономикалық 

тұрақтылықты қамтамасыз етіп, халықтың 
табысын сақтау үшін де арнайы шаралар 
қабылданып жатыр.
Тағы да қайталап айтамын: қазіргідей 

күрделі кезде әрбір азамат біздің 
назарымызда болады. Мемлекет ешкімді 
қиындықта қалдырмайды.
Мен төтенше жағдай кезеңінде 

азаматтарымызға қолдау көрсетуге 
арналған шаралардың екі топтамасын 
жария еттім.
Бұл шаралар барынша жүзеге асырылуда. 

Қоғам тарапынан айтылған орынды сын-
пікірлер де бар. Оны ескереміз.
Бүгінгі күні 4 миллион 250 мың азаматқа 

қаржылай көмек көрсетілді.
570 мыңнан астам адамға азық-түлік 

таратылды.
Жалпы, 1,1 миллионнан астам адамды 

азық-түлікпен қамтамасыз етуді жоспарлап 
отырмыз.

ЖҰдыРықтай ЖҰмылсақ, Кез 
Келген қиындықты Жеңеміз!

Елбасының бастамасымен 
құрылған «Біргеміз» қорынан 
қаржы бөлінді.
«Nur Otan» партиясы белсенді 

жұмыс атқаруда.
Сәуір-мамыр айларында 1,6 

миллионнан астам адамға 
коммуналдық төлем үшін көмек 
көрсетіледі.
Азық-түліктің жеткілікті болуына 

және оның сапасына қатысты 
ұдайы мониторинг жүргізілуде.
Елімізде азық-түлік тапшылығы 

жоқ.
Жергілікті билік органдары 

әлеуметтік маңызы бар тауарлар 
бағасын бақылауда ұстап отыр.
Біз індетпен күрестің алдыңғы 

шебінде жүрген дәрігерлерді 
қаржылай қолдап жатырмыз.
Денсаулық сақтау министрлігі 

және әкімдер басқа да медицина 
қызметкерлеріне көмек көрсету 
үшін шаралар қабылдауда.
1,6 миллионнан астам адам, 11,5 

мың шағын және орта бизнес өкілі 
несиелерін кейін төлеуге мүмкіндік 
алды.
Бұл жалпы алғанда 360 

миллиардтан астам теңгені 
қамтиды.
Бүгінде шағын және орта бизнес 

күрделі жағдайға тап болды.
 Осы салаға қазір көмектеспесек, 

экономиканы қалпына келтіре 
алмаймыз.
700 мыңнан астам компания мен жеке 

кәсіпкерге салықтық жеңілдіктер жасалды.
Сол арқылы олар 1 триллион теңгеге жуық 

қаржыны үнемдей алады.
Шағын және орта бизнеске тиімді несие беру 

үшін қаражат бөлінді.
Жұмысшы санын және еңбекақы көлемін 

азайтпау мақсатында ірі компанияларға 
тиісті қолдау көрсетіледі. Қазір олардың тізімі 
жасалуда. Оған ел экономикасы үшін аса 
маңызды компаниялар ғана енгізіледі.
Ауыл шаруашылығы еңбеккерлері 

қиындыққа қарамастан жұмыс істеуде.
Шаруалардың еңбегіне дән ризамыз.
Көктемгі егіс науқаны мәселелері шешімін 

тапты. Бұл жұмысқа ешқандай кедергі 
болмауы керек. Ауыл шаруашылығы 
министрлігіне және әкімдерге осындай міндет 
жүктеледі.
Осы науқанға және өнімді алдын ала сатып 

алуға 200 миллиард теңге бөлінді.
Соның 70 миллиарды тұқым өндірісін 

дамытуға, тыңайтқыштар сатып алуға 
жұмсалады.
Жалпы, азаматтар мен бизнесті қолдау үшін 

6 триллион теңгеге жуық қаржы бөлініп отыр.
Бұл – қомақты қаражат.
Үкімет пен құзырлы органдардың міндеті 

– қаржының тиімді жұмсалуын және осы 
үдерістің барынша ашық болуын қамтамасыз 
ету.
Қол жеткізген нәтижемен шектелуге 

болмайды. Қалыптасқан ахуал әлі де күрделі.
Коронавирус бүкіл әлемді жайлап келеді.
Вирус жұқтырғандардың саны 3 миллионға 

жуықтады. Бұл көрсеткіш өсіп бара жатыр.
Пандемияның екінші кезеңі басталып кетуі 

де ықтимал.
Қазақстан індеттің шарықтау шегінен өткен 

жоқ. Ахуалдың бақылаудан шығып кету қаупі 
бар.
Өкінішке қарай, кейбір аймақтарда, әсіресе, 

Алматыда вирус жұқтырған дәрігерлер және 
медицина қызметкерлері өте көп.
Сондықтан, солардың қауіпсіздігін 

қамтамасыз ету үшін шұғыл шаралар 
қабылдануда.
Мәселенің анық-қанығын зерттеп, бұған жол 

берген басшылардың жауапкершілігін қарау 
керек. Мұндай жағдайларға жол бермеу 
қажет.
Қауіпсіздік шараларын қатаң сақтаған жөн. 

Онсыз болмайды.

Қазіргі таңдағы бейбіт тірлігіміз ұзағынан болғай. Ең бастысы – 
көп ұлт мекен еткен Қазақ жерінің киелі топырағы, қойнауындағы 
қазынасы құндылығын айқара ашқан әрбір сәбидің бойында «Туған 
жер – Отаным» деген қасиетті ұран ана сүтімен бойына таралып, әке 
үнімен қайраттанып, білім нәрімен толысып жатса, жер, ел қадірін 
бағалау ойы мен санасының төрінен орын алып, ар-намысының алдында 
жауапты болып, ер жетіп жатса, көп ұлтты жеріміз, көп салалы, 
көп тілеулі көпшіліктің біртұтас мақсаты мен арманын нағыз жүзеге 
асыратын бір ғана арналы «Бейбіт әлемі» кәусар бұлағы болары анық.

Бірінші және Тоғызыншы Мамыр бірлік күні деп, ынтымақ күні,Ұлы 
жеңістің 75 жылдығы деп мерекелейміз. Біздің мемлекетіміздің әрбір 
бұрыш-бұрышында бұл мереке күнделікті тойланып жатады. Себебі, 
елімізде ең бастысы – ұлтқа бөліп емес, адам деп сыйлау, барлық 
ұлттың құқықтарының бірдей болуы және қандай бастама, ізгі іс 
болсын басталуына қолдау жасалып жатқандығы, ұлтына қарап емес, 
іскерлігіне қарай бағаланып жатыр. Туған жердің төсінде, құшағын 
жайған егеменді  елдің ішінде әрқайсымыз өз үлесімізді ел бірлігінің 
сақталуына, бейбіт те мазмұнды өмір кешуімізге атсалысайық,біз 
біргеміз.

«Білім шапағаты» газеті редакциясының ұжымы.

қҰРметті оқыРман!

Газеттің №16 саны мамырдың 15-де шығады
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оБРазоВательный КРедит под 

гаРантию ао «ФинансоВый центР»

КаК Будут пРоХодить ЭКзамены 
и защита дипломныХ РаБот?

заяВления для участия В 
ент пРинимаются онлайн

Преимущества:
- льготный период (отсрочка): погашение суммы 

основного долга производится с истечением 
срока обучения и 6 месяцев после его окончания 
учебы;
- высокий срок кредитования: до 10 лет, с 

возможностью досрочного погашения без 
взимания штрафных санкций;
- доступность кредита по всему Казахстану
- отсутствие ограничений по сумме кредита (не 

более стоимости обучения);
- отсутствие ограничений по выбору учебного 

заведения;
Банки-участники:
- Нурбанк;
- Тенгри Банк;
- Фортебанк.
Шаги по оформлению:
Получение студенческого кредита выглядит 

На прошлой неделе в прямом эфире на 
официальной странице ведомства в Facebookвице-
министр образования и науки РК Мирас Дауленов 
вместе с ректорами вузов разъяснил, как будут 
проходить экзамены и защита дипломных работ в 
условиях дистанционного образования.
Вице-министр Мирас Дауленов отметил, что 

говоря об экзаменах надо выделить две категории 
обучающихся: студентов 1,2,3 курсов и выпускников 
текущего года. 
Касательно первой категории студентов 

сложностей нет, они сдают сессию. Здесь 
предусмотрены 3 варианта: 
1. Сдача экзамена в дистанционном формате;
2. Выставление оценки по дисциплине на основе 

текущих оценок;
3. Перенос экзамена на более поздний срок, 

с выставлением оценки «I» (Incomplete). Это 
позволит студентам сдать экзамен позже и защитит 
их от отчисления.
Решение принимает каждый вуз сам в рамках 

академической самостоятельности.
Отметим, что на сегодняшний день студентам 

уже выставлено 1,15 млн. оценок за работы, 
выполненные в дистанционном формате.
 Вторая категория студентов - это студенты 

выпускного курса. 
Защита дипломных работ остается. Если 

карантинные ограничения не снимутся, то работы 
будут защищаться дистанционно. Отметим, что 
по дипломным работам согласно академическому 
календарю еще в феврале-марте должна была 
пройти предзащита. 
Что касается комплексного экзамена, то 

здесь каждый вуз будет применять один из 
следующих вариантов:
1. Проведение комплексного экзамена в 

дистанционном формате;
2. Выставление суммативной оценки на   оценок по 

базовым дисциплинам; 
3. Перенос комплексного экзамена на более 

поздний срок (лето или осень).

Заявления для участия в ЕНТ 
принимаются до 10 мая онлайн 
на сайте ent2020.testcenter.kz. 
Благодаря новому формату подачи 
заявления отменена необходимость 
предоставления документов на 
бумажном носителе. 
Стоит отметить, что согласие на 

сбор и обработку персональных 
данных лиц, не достигших 18 лет, 
дают их законные представители.
Для технической поддержки 

работает Call-center Национального 
центра тестирования по номеру 
8800080717. 
Также можно направить письмо в 

службу поддержки info@testcenter.
kz.

Пресс служба МОН РК.

В целях расширения доступности обучения в колледжах и вузах 
Казахстана, абитуриенты и студенты могут получить беззалоговые 
студенческие кредиты с отсрочкой по оплате суммы основного 
долга сроком до 10 лет. В качестве залогового обеспечения 
по кредитам выступает гарантия Финансового центра при 
Министерстве образования и науки Республики Казахстан.

Министерством образования и науки РК разработаны Методические 
рекомендации по сдаче экзаменов и защите дипломных работ. 
Алгоритм основан на требованиях законодательства, приказа МОН 
(от 1 апреля 2020 г. № 123) по организации дистанционного обучения, 
а также рекомендациях ЮНЕСКО.

Заявления для участия в ЕНТ принимаются онлайн. 
Регистрация осуществляется без ЭЦП.

следующим образом:
1) абитуриент/студент обращается в банк 

(Нурбанк, Тенгрибанк или Фортебанк) или в 
Финансовый центр для получения консультации, 
собирает необходимые документы и сдает их в 
банк в своем регионе или по месту обучения;
2) после положительного решения со стороны 

банка и Финансового центра, заключается договор 
займа с банком и сумма кредита перечисляется 
на счет учебного заведения;
Для получения студенческого кредита требуется 

наличие одного/двух созаемщиков, имеющих 
доходы, полученные по основному месту работы, 
и пенсионные отчисления за последние 6 месяцев.
Дополнительная информация:
г. Нур-Султан, пр. Мангилик ел, 18
www.fincenter.kz  www.credit.fincenter.kz
моб.тел.: 8 701 712 42 88.

БШ Акпарат.

Таким образом, вузы могут сами отменить  
комплексные экзамены, не запрашивая на 
эторазрешения министерства, выставляя итоговые 
оценки на основе суммативного оценивания. 
Напомним, что в 2018 году вузы Казахстана 

получили академическую самостоятельность, 
в связи с этим проводимая работа полностью 
соответствует законодательству. 
«Сегодня мы обсудили алгоритм сдачи экзаменов 

и защиты дипломных работ. Согласно ГОСО, 
вузы самостоятельно определяют формы 
проведения экзаменов. Однако в условиях 
дистанционного обучения возникает потребность 
в методологической поддержке со стороны 
Министерства. Для этого мы разработали 
пошаговый алгоритм, который ранее был обсужден 
со всеми вузами», - рассказал вице-министр 
образования и науки РК МирасДауленов.
Отметим, что в этом году экзамены будут 

сдавать 604 345 студентов, из них 142 435 
приступят к итоговой аттестации. 
С 16 марта 2020 г. гражданские вузы перешли 

на дистанционное обучение. Лекции и семинары 
проводятся в режиме онлайн при помощи MS 
Teams, MeetbyGoogleHangouts, Zoom и других 
сервисов, а задания студентов выполняются на 
платформах Canvas, Moodle, Univer и Platonus.
В прямом эфире также приняли участие и 

провели разъяснительную работу Президент 
Университета UIB Дархан Ахмед-Заки, Ректор 
Университета НАРХОЗ Эндрю Вахтель, Ректор 
YessenovUniversityБерик Ахметов, Проректор 
по учебной работе КазНУ Аскар Хикметов 
Национальный специалист по программе 
образования Кластерного бюро ЮНЕСКО в г. 
Алматы МейргульАлпысбаева, Заместитель 
Председателя Правления НПП «Атамекен» 
ОлжасОрдабаев, администратор проектного 
офиса “ADAL BILIM” Сергей Пен и Президент 
Республиканского студенческого движения 
«Альянс студентов Казахстана» Ильяс Тустикбаев.

Пресс-служба МОН РК.
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ЖҰдыРықтай ЖҰмылсақ, Кез 
Келген қиындықты Жеңеміз!

Олай етпесек, індеттің жаңа ошақтары 
пайда болуы мүмкін.
Коронавирусқа жеңіл-желпі қарауға 

болмайды. Карантин талаптарынан 
бір сәтте бас тартсақ, дертті қайтадан 
өршітіп аламыз.
Коронавирус – адамның денсаулығына 

қатер төндіретін өте жұқпалы індет.
Мұны бүкіл әлем мойындап отыр.
Ал, оны жоққа шығарып, жұртқа жалған 

ақпарат таратудың арты жақсылыққа 
апармайтыны белгілі.
Бұл – азаматтарымыздың денсаулығына 

нұқсан келтіретін әрекет.
Еліміздегі қазіргі ахуалға байланысты 

және Мемлекеттік комиссияның 
ұсыныстарын негізге алып, мен Төтенше 
жағдай режимін биылғы 11 мамырға дейін 
ұзарту туралы Жарлық шығару жөнінде 
шешім қабылдадым.
Бұл – біз бастан өткеріп жатқан күрделі 

кезеңнің талабы.
Заңға сәйкес 11 мамырда Төтенше жағдай 

режимі аяқталады.
Елімізді пандемияның шеңгелінен құтқару 

– бәрімізге ортақ міндет. Мен үшін әр 
азаматтың өмірінен қымбат ештеңе жоқ.
Сонымен қатар Төтенше жағдай режимін 

қамтамасыз ету жөніндегі Мемлекеттік 
комиссия карантин талаптарын жеңілдетуге 
дайын.
Алдымен, вирустың таралуын қатаң 

бақылауда ұстап отырған облыстар мен 
қалалардан бастауға болады.
Мемлекеттік комиссияға елорданың 

үлгісімен еліміздің барлық аймағында өз 
жұмыстарына кірісетін мекемелердің тізімін 
жасау тапсырылды.
Бірінші кезекте өнеркәсіп кәсіпорындары, 

құрылыс, жол құрылысы және көлік 
компаниялары, банктер және халыққа 
қызмет көрсету орталықтары жұмысқа 
кірісуі керек.
Бірақ барлық санитарлық нормаларды 

сақтап, жұмыс орындарында үнемі 
дезинфекция жүргізіп тұру қажет. Күнделікті 
өмірде әлеуметтік ара қашықтықты ұстанған 
жөн.
Кәсіпорын басшыларына және жергілікті 

атқару органдарына жеке жауапкершілік 
жүктеледі. Бұл орайда барлық деңгейдегі 
әкімдіктердің рөлі айтарлықтай артады.
Үкімет келесі айда да табысынан айырылған 

азаматтарға 42500 теңге көлемінде көмек 
береді.
Қайтадан өтінім жіберудің қажеті жоқ. 

Төлем бұрын ұсынылған құжат бойынша 
жүзеге асырылады.
Мұқтаж отбасылар азық-түлік ала береді.
Оқшаулану кезінде ата-аналарға кішкентай 

балаларымен төрт қабырғаға қамалып 
отыру оңай емес.
Мемлекеттік комиссия әкімдіктермен 

бірлесіп, аулаларды және ойын алаңдарын 
ашу мәселесін ойластыруға тиіс. Әрине, 
алдымен, барлық санитарлық нормалар 
мен санитарлық қауіпсіздік талаптары қатаң 
сақталуы керек.
Саяжай иелері де қатты алаңдап отыр. 

Өйткені, қазір көктемнің дәл ортасы, жұртқа 
қолайлы кезең.
Мемлекеттік комиссия бұл мәселені 

қарастырды, енді оны шешу жолын айтады.
Елімізде жолаушыларға арналған барлық 

әуе тасымалы тоқтады. Бұл дер кезінде 
қабылданған дұрыс шешім болды.
Дегенмен, салыстырмалы түрде жағдайдың 

тұрақтанғанын ескеріп, Үкімет 1 мамырдан 
бастап Елорда мен Алматы арасындағы 
рейстерді ашатын болды.
Мұндай шара азаматтармен қатар індетпен 

күресіп жүрген көптеген мамандардың 
жұмысы үшін қажет.
 Барлық қауіпсіздік шараларын мұқият 

ойластырып, авиациялық және санитарлық 
қызметтердің өзара іс-қимыл тәртібін 
әзірлеу маңызды.
Карантин режимін біртіндеп жеңілдету 

дегеніміз өзіміз үйренген күнделікті тіршілікке 
қайта оралу емес екенін ұғынғанымыз жөн.
Ойын-сауық және сауда орталықтары, 

кинотеатрлар, ресторандар, саябақтар мен 
адам көп жиналатын басқа да орындар 
әзірге жабық болады. Жоғары оқу орындары, 
колледждер, мектептер қашықтан оқытуды 
жалғастыра береді.
Ел тұрғындарын бұл шараларға түсіністікпен 

қарауға шақырамын.
Халқымызда «Төзім тілекке жеткізеді» деген 

мақал бар. Сондықтан сабыр сақтайық.
Күннің жылынуы мен карантиннен 

шаршағандық жауапсыздыққа себеп 
болмауға тиіс. Карантин режимі бұзылса, 
коронавирусқа шалдыққандардың саны күрт 
көбейіп кетуі мүмкін.
Әсіресе, созылмалы ауруы бар және егде 

адамдар ерекше сақ болуы керек.
Тіпті, кішкентай балалар да ауру жұқтыруы 

мүмкін екенін байқадық.

Сондықтан олардың денсаулығына бей-
жай қарауға болмайды.
Әзірге бұл вирустың вакцинасы жоқ.
Карантин шараларын қатаң ұстансақ қана 

індеттен құтыламыз.
Аса қажеттілік болмаса, ешқайда шықпай, 

үйде отырыңыздар.
Бұл, әсіресе, қазіргі қасиетті Рамазан 

айында өте маңызды.
Осы кезеңнің де асыл мұраты – шыдам мен 

төзім, сабыр мен қанағат екенін білесіздер.
Биыл Қазақстан мұсылмандары діни 

басқармасы Оразада бірқатар рәсімнен 
тартынуды ұсынды.
Сондықтан осындай уақытта ауызашардың 

өзін көпшілікпен бірге өткізе алмайтынымыз 
белгілі.
Алдағы мамыр айындағы мерекелерді де 

үйде атап өтуге тура келеді.
Бірақ, Жеңіс күнінде Ұлы Отан соғысы 

ардагерлерінің бірде-біреуі елеусіз 
қалмайды.
Бәріне лайықты құрмет көрсетіледі.
Әкімдер соғыс және тыл ардагерлеріне 

материалдық көмек береді.
Денсаулық сақтау министрлігі ауруды 

тест арқылы анықтау жұмысын барынша 
күшейтуге тиіс.
Оны халықаралық стандартқа сәйкес 

тәулігіне кем дегенде 20-25 мыңға дейін 
жеткізу қажет.
Осыған орай, Үкіметке қысқа мерзім ішінде 

отандық тест-жүйесінің өндірісін қолға 
алуды тапсырамын.
Біз иммунобиологиялық препараттарды 

әзірлеу үшін қолда бар мүмкіндіктерімізді 
толық пайдалануымыз керек.
Вакцина қолжетімді болған кезде Қазақстан 

шетелдің дәрі-дәрмегін күтіп отырмауы 
қажет.
Дағдарыстан кейін де біз медицинаны 

дамытуға баса мән береміз.
Бұл салаға мемлекет тарапынан ауқымды 

қолдау көрсетіледі.
Үкімет Халық денсаулығы және денсаулық 

сақтау жүйесі туралы жаңа кодекс жобасына 
осы саланы жетілдіретін нақты ұсыныстар 
енгізуге тиіс.
Парламент бұл кодексті сессияның соңына 

дейін қабылдайды деп ойлаймын.
Біз қазірден бастап дағдарыстан кейінгі 

кезеңге дайындалуымыз керек.
Бұл жөнінде Елбасы Қауіпсіздік Кеңесінің 

24 сәуірде өткен отырысында нақты айтты.
Үкімет пен Ұлттық банк 11 мамырға дейін 

Экономикалық дамуды қалпына келтіру 
жөніндегі кешенді жоспарды дайындайды.
Онда дағдарыстан зардап шеккен салаларға 

қолдау көрсету шаралары қамтылады.
Бүгінде еліміз дамудың жаңа деңгейіне 

қадам басып отыр.
Шын мәнінде, біз енді мүлде жаңа жағдайда 

өмір сүретін боламыз.
Сондықтан экономикаға және мемлекеттік 

басқару жүйесіне ауқымды әрі маңызды 
өзгерістер қажет.
Індетпен күрестің алдыңғы шебіндегі 

азаматтарды тағы да ерекше атап өткім 
келеді.
Халықтың қауіпсіздігі үшін жанкештілік 

танытып жүрген дәрігерлер мен 
медицина қызметкерлеріне, құқық қорғау 
органдарының өкілдеріне және әскери 
қызметшілерге алғыс айтамын.
Қауіп-қатерге қарамай мұқтаж жандарға 

көмек қолын созған волонтерлерге де 
ризашылық білдіремін.
Сондай-ақ, халыққа жедел және шынайы 

ақпарат таратып жүрген журналистер 
қауымына алғыс айтамын.
Дағдарысқа қарсы шараларды жүзеге 

асыруға атсалысқан мемлекеттік аппараттың 
қызметкерлері де құрметке лайық.
Қазақстан халықаралық қоғамдастықтан 

еш нәрсені жасырмай, барлық мәліметті 
ашық жариялап отыр.
Сондықтан кейбір азаматтарды бос сөз бен 

жалған мәліметке жол бермеуге шақырамын.
Әрине, мемлекеттік органдардың 

жұмысында олқылықтар бар, бірақ, 
мемлекеттік қызметшілердің көпшілігі 
жұмысын адал атқаруда.
Кемшіліктерді біз көріп отырмыз. Одан 

тиісті сабақ алып, қажетті шараларды 
қабылдаймыз.
Бұл дағдарыс бірлігі бекем, елін сүйетін 

отаншыл жұрт екенімізді көрсетті.
Қашанда осылай ұлт болып ұйыса білсек, 

барлық мақсатымызға қол жеткіземіз. Оған 
ешқандай күмән жоқ.
Елдің қамы үшін бастаған ісіміз қайырлы 

болады деп сенемін!
Халқымыз  «Береке басы – бірлікте» дейді.
Жұдырықтай жұмылсақ, кез келген 

қиындықты жеңеміз!
Біз біргеміз! 

Қасым-Жомарт ТОҚАев, 
 Қазақстан Республикасының 

Президенті. 
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Қашықтықтан оқыту – 

аудиторияда оқытушымен 
тікелей өткізілетін сабаққа 
қатыспайтын студенттерге 
бағытталған оқыту 
жүйесі. Бүкіл әлемді дүр 
сілкіндірген коронавирус 
(COVID-19) пандемиясына 
байланысты жаппай карантин 
шараларының енгізілуі 
барлық деңгейдегі білім беру 
жүйелерін осы қашықтықтан 
оқытуға алып келді.

пандемия Кезіндегі қаШықтықтан 
оқыту: ой, тҮйін, мӘселе

(1974), Тайландта (1978), Кореяда (1982), 
Индонезияда (1984), Индияда (1985) деп 
жалғаса береді. ХХ ғасырдың 60-жылдарына 
қарай КСРО-да 11 сырттай университет 
және бірақатар ЖОО-да көптеген сырттай 
факультеттер болды.

Екінші дүниежүзілік соғыстан кейін КСРО-
ның бұл әрекеті Орталық және Шығыс 
Европаның басқа да елдеріне үлгі болды. 
Ресейдегі қашықтықтан білім беруді ресми 
дамыту 1997 жылдың мамырынан басталды 
деп санауға болады.

Қазақстанда қашықтықтан оқыту 
технологиясы (ҚОТ) жоғары білім беру 
және жоғары оқу орнынан кейінгі білім беру 
саласында 2000-шы жылдардың ортасынан 
қолданыла бастады. Қазір Білім және 
ғылым министрлігінің мәліметіне сәйкес, 
бұл технология еліміздегі 130 жоғары 
оқу орнының (ЖОО) 71-нде бар (https://
informburo.kz/).

Сонымен, қашықтықтан білім беру тарихын 
талдай отырып, оның  дамуының үш сатысын 
атап өтуге болады.  Қашықтықтан білім алған 
«бірінші буынның» пайдаланған құралдары 
қолмен жазылды және баспа материалдары 
болды. XIX ғасырдың ортасынан бастап 
темір жолдар мен пошта арқылы оқу 

Қашықтықтан білім беру әлеуметтік 
құбылыс ретінде қазіргі әлемде пайда 
болды, бар және белсенді дамып келеді. Тек 
аудиторияда ғана емес, адамдарды  алыстан 
басқара отырып оқытуды ұйымдастыруға 
ұмтылу бұрыннан бар. Оның тарихына үңіліп 
көрелік.

Алғашқы қашықтықтан білім беру 
курсының негізін салушы – Исаак Питман. 
Ол 1840 жылдан бастап пошта жөнелтімдері 
арқылы Біріккен Корольдіктегі студенттерді 
стенографиямен оқыта бастады. ХІХ 
ғасырдың 50-ші жылдарында Германияда 
ересек адамдарды тілге үйрететін 
«оқытатын хаттар» пайда болды. Оларды 
Густав Лангеншайдт жариялады. 1836 
жылы Ұлыбританияда Лондон университеті 
ашылған тұста студенттердің  қашықтықтан 
білім алатын мүмкіндігі болды. ХІХ ғасырдың 
70-жылдары Америкада Анна Элиот Тикнор 
«Үйден оқытуды қолдау қоғамы» атты 
ағылшын бағдарламасын негізге ала отырып 
қашықтықтан оқытуды ұйымдастырды.

Австралияда 1914 жылы  мектептен алыс 
тұратын кіші сынып оқушылары үшін сырттай 
мектеп ұйымдастырылды. Осыған ұқсас жүйе 
Канада мен Жаңа Зеландиядағы студенттер 
үшін қолданыла бастады. 1938 жылы 
Ұлыбританияда пошта арқылы білім беру 
бойынша Халықаралық Кеңестің бірінші съезі 
өтті. 1939 жылы  Францияда күндізгі мектепте 
оқу мүмкіндігі жоқ балаларды пошта арқылы 
оқыту үшін қашықтықтан оқыту мемлекеттік 
орталығы құрылды. Бүгінгі таңда бұл орталық  
Европадағы қашықтықтан оқитын ең ірі оқу 
орны болып отыр.

1969 жылы Ұлыбритания Ашық 
университетінің негізінің қалануы 
қашықтықтан білім беру жүйесіне елеулі 
әсер етті: Европа мен Азияның бірқатар 
елдерінде қашықтықтағы оқыту пайда 
болды: Испанияда (1972), Пәкістанда 

материалдары көп студенттерге жеткізілді.
1969 жылғы Ұлыбританияда ашық 

университеттің пайда болуы «екінші 
буынның» басталғандығын көрсетеді. 
Студенттерді тек басылған  материалдармен 
ғана оқытып қоймай, енді радио және 
теледидар хабарлары арқылы да білім беру 
жүзеге асырылды.

Қашықтықтан білім берудің «үшінші 
буыны» ақпараттық және  коммуникациялық 
технологияларды белсенді пайдалануға 
бағыттылды, ол синхронды, яғни бір 
уақыттағы бейне-конференциялар және 
асинхронды режімде, яғни «бір уақытта 
емес» - электрондық поштаны, Интернетті 
немесе телеконференцияларды пайдалана 
отырып екі жақты байланысқа негізделді.

Қашықтықтан білім берудің тарихына көз 
жүгірте отырып, ғылым мен техниканың 
дамуына орай оның да қарыштап дамып келе 
жатқанын байқауға болады.

Коронавирус (COVID-19) ауруының 
пандемиясына байланысты жанияланған 
карантинге орай еліміз қашықтықтан білім 
алу жүйесіне көшті. Өз тәжірибеміздегі 
қашықтықтан білім алудың артықшылықтары 
мен тиімсіз тұстары қандай? Тиімді тұсы, 
әрбір студенттің өзінің қарқынына сай білім 

алу мүмкіндігінің болуы.
Қашықтықтан білім алушы студент 

өзінің қатарынан қалып қалам ба деп 
қобалжымайды. Күрделі тақырыптарға қайта 
оралып немесе өзінің түсінбеген тұстарын 
бейне-дәрістен өз қалауымен бірнеше рет 
қайта қарап шығуға мүмкіндік болады. Ал, 
өзіне түсінуге жеңіл тақырыптарды үстірт 
шолып шықса да болады. Тиімсіздігі, 
қашықтықтан оқыту студенттің виртуалды 
коммуникацияға түсуін талап етеді. 
Студенттердің барлығы мұндай қатысымға 
психологиялық тұрғыда дайын бола 
бермейді. Келесі кедергі – студенттің 
әлеуметтік оқшаулануы. Әр студент жеке 
дара қашықтықтан оқитындықтан, ол 
өзінің оқшаулануын сезінеді. Бұл оның 
психологиялық жай-күйіне әсер етуі мүмкін.

Белең алған жағдайға байланысты біз 
бұл жүйемен бір-ақ күнде бетпе-бет келдік. 
Әрине, туындаған мәселелер баршылық. 
Атап айтатын болсақ, барлық студенттердің 
бірдей интернет желісіне қосыла алмауы. 
Алыс шалғайдағы ауылдардың өзін 
айтпағанда, қала іргесіндегі ауылдарда 
интернет желісі нашар немесе ұстамайды. Ал 
интернет ұстаса, қолдарында пайдаланатын 
құрылғылары жоқ. Бұл мемлекеттік деңгейде 
шешілуі тиіс мәселе. Сондай-ақ, білім беруде 
тиімді деген zoom, cisco webex сияқты 
бірнеше платформаларды  пайдаландық. 
Алдағы уақытта осындай бағдарламалардың 
жұмыс жасау алгоритмін үйрететін курстар 
болуы керек.

Қазақстандық IT-мамандарды 
жұмылдырып, қашықтықтан оқытуда 
тиімді ұлттық платформаларды 
жетілдіру керек. Болашақ мектептің 
мұғалімдерін дайындайтын педагогикалық 
мамандықтарда қашықтықтан білім берудің 
әр пән бойынша әдістемесін үйрететін 
(сабақ жоспарындағы мақсаттар, сабақтың 
теориялық тұсының берілуі, тапсырмаларды 
дайындау ерекшелігі, оқушыға берілетін кері 
байланыстың формалары) таңдау курстарын 
немесе әдістемелік пәндердің күнтізбелік-
тақырыптық жоспарына тақырыптар енгізу 
керек.

Мәмиля ЖАҚЫПБеКОвА,
І.Жансүгіров атындағы ЖМУ қазақ 

тілі мен әдебиеті кафедрасының 
қауымдастырылған профессоры,

филология ғылымдарының кандидаты
Сурет ғаламтордан алынды

В Алматинской области в соответствии с заявлением 
Президента Республики Казахстан от 27 апреля 2020 
года о продлении режима чрезвычайного положения и 
смягчении карантинных мер в Республике Казахстан 
поэтапно вводятся смягчающие карантинные меры. 
Соответствующее постановление было принято сегодня 
главным государственным санитарным врачом области 
Кайратом Баймухамбетовым. Об этом сообщает Пресс-
служба акима Алматинской области

В алматинсКой оБласти 
ВВодятся смягчающие 

КаРантинные меРы

лиц, общественного и личного транспорта, 
направляющегося на садово-огородные 
общества, дачные участки с разрешением 
перемещения в период с 05.00-20.00 часов и 
при наличии подтверждающих документов. 
При этом дачникам (огородникам) 
запрещается проведение мероприятий на 
участках (дачах) с приглашением гостей, 
необходимо продолжать соблюдать 
дистанцию не менее 2-х метров, носить 
медицинские маски и использовать 
антисептики.
Разрешается прогулки лиц внутри 

дворовых территорий и детских площадок 
в период с 09.00 до 20.00 часов. При этом 
жителям области необходимо исключить 
рукопожатия, соблюдать дистанцию не 
менее 2-х метров между людьми, носить 
медицинские маски и использовать 
антисептики.
Заработают объекты, предоставляющие 

услуги охранных организаций, 
обслуживанию дорог и мостов, в том числе 
железнодорожных путей.
При этом всем объектам, функционирующим 

на время карантинных мер, необходимо 
продолжать строго соблюдать санитарно-
дезинфекционный режим.

 БШ Акпарат.

Важно подчеркнуть, что запрет на 
передвижение сохраняется на территории 
населенных пунктов и объектов, где введен 
усиленный режим карантина в связи с 
регистрацией COVID-19.
Согласно новому постановлению к своей 

работе возвращаются автомойки, СТО, 
сервисы услуг шиномонтажа с разрешением 
работы с 10.00 до 20.00 часов.
С 9 утра до 16.00 ч. вновь начнут работать 

химчистки, прачечные.
Субъекты, оказывающие юридические 

услуги (адвокаты, судебные исполнители и 
т.д.), а также нотариусы по заявкам начнут 
работать с 10.00 до 20.00 часов.
Вновь заработают отдельно стоящие 

магазины автозапчастей и строительных 
материалов с разрешением работы с 09.00 
до 18.00 часов.
В обычном режиме начнут работать 

банки второго уровня и обменные пункты 
при них, кредитные товарищества, 
микрофинансовые организации..
Начнет свою работу общественный 

транспорт, направляющийся на садово-
огородные общества, дачные участки с 
разрешением перемещения в период с 
05.00 до 20.00 часов.
Так же, в рамках смягчения карантинных 

мер снимается запрет на передвижение 

оРаза иммунитетті 
КҮШейтеді – маман

Нутрициология кафедрасының 
меңгерушісі, қазақ тағамтану 
академиясының жетекші маманы 
Майгүл Сейдоллақызының айтуынша, 
карантинде қозғалыс азаяды, 
сәйкесінше ішіп-жем мөлшерін 
кеміткеннің пайдасы бар.

Ең бастысы, бірнеше қағиданы 
ескерген жөн. Құнарлы тағам ішіп-жеу 
керек. Сондықтан таңдауды фаст фуд 
өнімдеріне емес, ыстық ас-суға түсірген 
абзал. Сонымен бірге, нутрицолог 
маман сәреге дейінгі уақытта көбірек 
сұйықтықты тұтынуға кеңес береді. 

Асфендияров атындағы қазақ ұлттық 
медицина университетінің кафедра 
меңгерушісі Майгүл Сейдоллақызы: 
«Таң сәресіне әр түрлі дәнді-
дақылдардан жасалған өнімдер 
пайдалы. Соның ішінде арпа, сұлы, 
бидай, күріштен жасалған ботқалар 
болуы мүмкін. Немесе сорпалар болуы 
мүмкін. Және бұршақ тұқымдастары, 
әртүрлі үрме бұршақ күні бойы адамға 
қуат береді. Жұмыс істейтін адамдар 
үшін пайдасы зор».

БШ Ақпарат.

Карантин кезінде ораза ұстау адам ағзасына пайдалы. Тіпті 
ауызды бекіту арқылы иммунитетті күшейтуге болады.
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«Біздің униВеРситет диплом БеРмейді» 
– Бизнес-Коуч мейіРБеК БеРдіБайҰлы

кешкі 6-8 арасында, тегін 
тренинг өткізуді бастадым. 
2016 жылы наурызда 
өткізген ең алғашқы 
тренингке 17 адам ғана 
жиналды, ал төртінші 
тренингке келушілер 50 
адамдық залға сыймай 
қалды. Осылайша, 
«Алғашқы миллион» 
деген курсымды аштым, 
содан бері инфобизнес 
саласындамын. 2016 
жылдың соңына қарай 
«Руми» мейрамхана 
желісінің иесі Қуаныш 
Шонбаймен таныстым, 
ол онлайн бизнесті бірге 
дамыту туралы ұсыныс 
айтты. Сөйтіп, өзімнің 
кішігірім мектебімді жауып, 
Versus академиясын 
құрдық. 2018 жылдың 
соңында ребрендинг 
жасап, Shonbay Online 
University деп атадық.

– Инфобизнес қалай 
дамып жатыр деген 
сұраққа оралсақ…

– Маған негізінен көп 
идеяны әлеуметтік желідегі 
оқырмандарым береді. Біз 
де бизнес-тренер болсақ, 
білгенімізді бөліссек деп 
жазатындар көбейді. 
Негізі, бізде қазақ тілінде 
сауатты сөйлейтін, білімді 
сарапшылар көп, бірақ 
олар өз жұмысымен ғана 
шектеліп қалған, өзінің 
білімі мен тәжірибесімен 
бөлісетін мүмкіндігі барын 
білмейді. Біз соларды 
курсқа тартып, жұмыс істедік. Яғни, мықты 
сарапшыларға продюсерлік еттік. Үздіктерін 
университетке спикер ретінде қабылдадық. 
Нәтижесінде, Youtube-та қазақша контент көбейіп 
келеді. Кітаптар да көбейе бастады. «Екінші 
болма» кітабы шыққанда қазақша кітап өтпейді 
дегендер болды. Біз мар¬кетингтің арқасында ол 
кітапты бестселлерге айналдыра алдық. 145 мың 
данасын саттық.

Инфобизнес – ақпарат бизнесі. Өз біліміңіз бен 
тәжірибеңізді басқалармен бөлісу арқылы табыс 
табу. Онлайн курс, онлайн марафон, белгілі 
бір сала бойынша ақыл-кеңес беретін шағын 
кітаптар, коучинг, семинар, тренинг инфобизнес 
саналады.

Кезінде инфобизнеске көңіл бөлмегендер қазір 
үйде отырған соң курс жасауға кірісіп жатыр. 
Қарантин инфобизнестің дамуына ықпал етіп 
жатыр. Бұл – жақсы құбылыс.

– Инфобизнестегі негізгі өнім – ақпарат, 
білім. Шешендік өнерді қажет етеді, сауатты 
сөйлеу де маңызды. Көрерменді жалықтырып 
алмау үшін қалай дайындаласыз?

– Инфобизнесте біліміңді таратудың түрлі 
жолы бар. Егер марафон жүргізетін болсаңыз, 
әлеуметтік желіге арнайы суреттердің астына 
мәтін жазып, баннер жасап, тапсырма беруге 
болады. Ол жерде сөйлеудің қажеті жоқ. Кітап 
шығару да инфобизнестің бір түрі. Айтарыңызды 
тасқа басасыз. Сосын аудиоподкастар бар, сөйлеу 
проблема болса, арнайы тренермен жаттығуға 
болады. «Сөйлей-сөйлей шешен боласың…» 
демекші, адам уақыт өте келе жаттығады. 
Өзімнің алғашқы видеомды көрсем, ұялатындай, 
тәжірибе аз. Бірақ оны Youtube-тан өшірмеймін, 
себебі тыңдаушыларым бұрынғы Мейірбек пен 
қазіргі Мейірбектің айырмасын көруі керек.

Әрине, эфирге шығуға жүрексінетін, білімін 
сатқысы келмейтіндер дәстүрлі оқу орнында 
сабақ беріп, жалақы үшін жұмыс істей береді. 
Ол өз таңдауы. Ал ақша тапқысы келетіндерге 
білімін қалай сатуды біз үйретеміз. Бизнесте ең 
қиыны – сату. Бұрын көп ақша тапқан, ірі дүкені 
бар, көтерме саудамен айналысқандардың өзі 
қазір қиналып жүр, олар сатушылардың қолына 
қарап қалды. Қазір кім жақсы сата алады, сол 
сұраныста. Сондықтан бірінші кезекте сатуды, 
клиентке әсер ететіндей видео түсіруді үйретеміз. 
Видеоның ұзақтығы қанша минут болуы керек, 
ол жерде қандай ақпарат, қандай мөлшерде 
айтылуы керек екенін түсіндіреміз. Егер клиентке 
білімді мөлшерден артық берсеңіз, тақырыппен 
жаңа танысып жатқан адам шошып, қашып 
кетеді. Видеоны қайда және қалай салуды да 
үйретеміз. Се¬бебі адамдар видеоны жасап, 
Youtube-қа сатуға қояды, ертең сатайын десе, 
оны басқалар көшіріп шығарып жіберген. Ал біздің 
платформамыз бен қосымшамыздан видеоңызды 
ешкім жүктей алмайды. Біз осындай қауіпсіздікпен 
қамта-масыз етеміз. Арнайы маманымыз Youtube-
тан сабағымыздың көшірілген нұсқасын көрсе, 
арна әкімшілігіне хат жолдап, видеоны өшіртеді.

– Сіз оффлайндағы тренингтерді онлайн 
режимге карантин енгізілмей жатып 
көшірдіңіз. Сонда болашақта оффлайнда 
тренинг өткізбейсіз бе?

– Оффлайннан түбегейлі бас тартқан жоқпын. 
Иә, біз карантин енгізілмей жатып-ақ инфобизнесті 

Қазақстандағы алғашқы онлайн университет 
– Shonbay Online University-тің негізін 
қалаушылардың бірі, кәсіпкер, маркетолог, 
ShOU директоры Мейірбек Бер-дібайұлымен осы 
туралы әңгімелестік.

– Мейірбек, Shonbay Online University 
мен дәстүрлі жоғары оқу орындарының 
айырмашылығы не? Онлайн университеттің 
ең ұзақ курсы бір жыл ғана екен. Сту-
денттерге диплом бересіздер ме? Әңгімені 
осыдан бастайықшы.

– Дәстүрлі университетке барғандар әдетте 
төрт-бес жыл оқиды. Ал біз қысқа курстарға 
қабылдаймыз. Иә, біздегі ең ұзақ курс – бір 
жыл. Шыны керек, мектеп түлектерінің көпшілігі 
қандай университетке болмасын, осы мамандық 
маған сай келеді, қабілетім соған жетеді деп 
бармайды. Қатарынан қалмай оқуға түссем 
болды деген түсінік басым екенін жасыра 
алмаймыз. Мұндай жағдай өз басымнан да 
өтті. Университеттің үшінші курсында оқып 
жүргенімде түбінде басқа салаға кететінімді 
түсіндім. Ал мен сияқты қаншама студент болды. 
Достарыңыз бен таныстарыңыздың арасындағы 
дипломы бойынша жұмысқа орналасқандары мен 
басқа салаға кеткендердің қайсысы көп екенін 
сараласаңыз, осыған көз жеткізесіз.

Қазіргі таңда адамдар бизнес ашудың қыр-сырын 
үйрену үшін дәстүрлі университетке барып, төрт 
жыл жүргісі келмейді. Төрт жыл, шынында тым 
ұзақ. Қысқа мерзімде қажет білім алсам деушілер 
көп. Оларға бизнес ашу үшін жаңа бизнес түрін, 
жаңа дағдыны, әлеуметтік желі арқылы бизнес 
жүргізуді, маркетингті үйренсе, жетіп жатыр. Біздің 
университет сол дағдыны дамытуға бағытталған. 
Ең ұзақ курсымыз бір жылға ғана созылады. 
Бір жылдық курсты бітірушілерге диплом емес, 
арнайы сертификат беріледі. Ал қысқа курс 
оқығандарға ешқандай құжат берілмейді. Себебі 
біздің университетке диплом немесе сертификат 
үшін келмейді, студенттерімізге болашақ табысы 
маңызды. Жақында бір қызық жағдай болды. 
Бір студентіміз мұғалімдерге арналған онлайн-
педагогика бойынша үлкен жоба ашты. Соған 
қатысқан мұғалімдер ә дегеннен сертификат 
сұрады. Олар сертификат білігімді көтергенімді 
дәлелдеу үшін керек депті.

– Соңғы уақытта Shonbay Online University-
тің студенті атануға тілек білдірушілер 
күрт көбейді деп жатыр. Бұл коронавирусқа 
байланысты жарияланған төтенше 
жағдаймен байланысты ма?

– Шыны керек, біз карантин кезінде курсқа 
жазылушылар саны көбейеді деп ойлаған 
жоқпыз. Бірақ өткен аптаның өзінде курсқа 
өтініш бергендер саны 12 мыңнан асып кетті. Біз 
адамдардың карантин кезінде өзін-өзі дамытуға 
қатты кіріс-кенін байқап отырмыз. Өтініш 
берушілердің көбейгені сондай платформамыз 
бен shou.kz қосымшамызға үлкен салмақ түсті. 
Салдарынан видео ашылмай қалды. Сондықтан 
жұмысты жетілдіруге тура келді. Қосымша 
мамандар жалдап, платформаны күшейтіп, 
кемшілігін жойып, реттедік. Енді курсқа қанша 
адам жазылса да, еш кедергісіз жұмыс істей 
аламыз, жұмыс істеп жатырмыз. Университет 
ұжымында жиырмаға жуық адам бар – видеограф, 
дизайнер, менеджерлер және продюсерлер. 
Қалған қызметтерді аутсорсинг арқылы аламыз.

БизНеСТе ең ҚиЫНЫ – САТУ
– Қазақстандағы инфобизнес туралы сөз 

қозғалса, міндетті түрде сіздің есіміңіз 
аталады екен. Инфобизнес біздің елде қалай 
дамып жатыр деп ойлайсыз?

– Инфобизнеске келгенге дейін басқа кәсіппен 
айналысқанмын. Мамандығымның бизнеске 
үш қайнаса сорпасы қосылмайтын. Бірақ өз 
мамандығым бойынша жұмыс табылмаған соң 
бизнесте бақ сынап көргім келді. Сөйтсем, 
бизнес ашу оңай болғанымен, оны дамытудың 
машақаты көп екен. 2012 жылы Алматыда бокс 
клубын аштым. Залды жалға алдым, бірақ не 
жаттықтырушым жоқ, не өзімде бизнес жүргізетін 
білім жоқ. Ол кезде тренингтің не екенін білмеймін. 
Алдымда жөн сілтер адам да, ағам да жоқ. Содан 
бизнеспен айналысу үшін білім алу керегін 
түсіндім. Іздене келе Ресейдегі бизнес жүргізуді 
үйрететін тренингке аттандым. Қалтамдағы 
ақшаның өзін қарызға алғам. Тренингтің бірінші 
күні-ақ көп нәрсені тү-сіндім, клиент жинау, 
бизнес-сайт жасау, әлеуметтік желіні бизнес үшін 
пайдаланудың жолы, клиентпен шарт жасаудың 
тәртібін үйрендім. Екі айлық тре-нингте төрт 
жылда алмаған білімді алып шықтым.

Әдетте бокс клубын бұрынғы тренерлер 
ашады. Олар интернет-маркетингтен бейхабар. 
Менің артықшылығым сол Ресейден маркетингті 
меңгеріп келдім, сөйтіп бір жылдың ішінде бір 
қалада төрт бокс клубын аштым. Табыс түсе 
бастады, ақшамның бір бөлігін тренингке салып 
жүрдім. Бірнеше тренингке қатыстым, өзім үшін өте 
пайдалы болды. Досыма бизнес ашуды үйреттім, 
інілерім де кәсібін дөңгелетіп әкетті. Енді ары 
қарай не істесем болады, қандай бизнес ашсам 
екен деп ойлана бастадым. Себебі бокс клубының 
жұмысы жолға қойылды. Менің қолымды байлап 
тұрған ештеңе жоқ. Сонда байқағаным, қазақы 
аудиторияға арналған тренингтер жоқ екен. Мен 
тек орысша тренингтерге барып жүрмін ғой. Маған 
шеберлік сағатын өткізуге ұсыныс түсе бастады. 
Осылайша, аптасына бір рет, сәрсенбі күні, 

Елімізде жарияланған  төтенше жағдай режимінен кейін онлайн бизнестің 
айы оңынан туды. Интернет-маркетингті меңгеруге ниет еткендер көбейген. 
Шетелде жақсы дамыған  инфобизнестің біздің елдегі  аяқ алысы қалай? 

онлайнға көшірдік. Оның өз себебі бар. Оффлайн 
тренинг өткізетіндердің басым бөлігі Алматыда 
шоғырланған. Ал Алматыдағы тренингке келуге 
бәрінің мүмкіндігі жоқ. Ауыл-аймаққа тренинг 
өткізу үшін баратындар жоқтың қасы. Ендеше біз 
неге оқырманымыздың санын шектеуіміз керек? 
Сондықтан оффлайнды уақытша жауып, онлайнға 
көшуге келістік. Америка мен Еуропадағы түрлі 
тренингтерде жиған білімді шалғай ауылдағы 
баланың үйіне апаруды көздедік.

Әрине, клиенттер арасында оффлайн арқылы 
үйренгіміз келеді, тренингтің энергетикасын 
сезінген бөлек қой деп өтініш айтқан студенттеріміз 
үшін айына бір, кейде екі айда бір рет офф¬айн 
тренинг өткізіп тұрамыз.

  МАҚСАТЫМЫз – МиллиОНеР
 дАйЫНдАУ еМеС

 – Бізде не көп, бизнес тренинг көп, сол 
тренингтер еліміздегі бизнестің дамуына 
қаншалықты үлес қосып жатыр?

– Бірден айтайын, біз үйрететін маркетинг 
ірі бизнеске, зауыты барларға көмектеспейді. 
Курстарымыз шағын бизнес өкілдеріне арналған. 
Аз қаражатпен көп табыс табуды үйретеміз. 
Онлайн сауда арқылы табыс тауып отырған 
жастар өте көп. Олар ірі кәсіпкерлер сияқты көзге 
көрінбейді. Мақсатымыз – миллионер дайындау 
емес, күнделікті айлық табысы 500 мың – 1 млн 
теңгеден асатын кәсіпкерлер легін қалыптастыру. 
Олар жеке кәсіпкер ретінде тіркеледі, оның 
тәртібін, мемлекет тарапынан жасалатын 
жеңілдіктерді – бәрін үйретеміз. Осылай шағын 
бизнесмендерді дайындасақ, соның өзі – үлкен 
олжа.

Білесіз бе, Қазақстанда бизнес жүргізу үшін 
керемет мүмкіндік берілген. Америкаға барғанда 
бизнеске салынатын 40 пайыздық салық туралы 
естіп таңғалдым. Ал бізде жеке кәсіпкерге 
салынатын салық 3 пайыз ғана, оның өзіне үш 
жылға мора-торий жарияланды. Бизнес жасау 
үшін бұдан артық не жағдай керек?

– Маркетингті үйрену үшін мұхит 
асып Америкаға, сосын Еуропаға 
бардыңыз. Олардың бизнес құрылымы 
бізге қаншалықты сай келеді? Олардағы 
маркетингке біздегі заң нормалары кедергі 
жасамай ма?

– Сұрағыңыздың төркінін түсініп отырмын. Біз 
бірінші кезекте сатуды үйретеміз ғой. Шетелдегі 
тренингтерге барғанда түсінгеніміз, біздің елге 
Американың маркетинг жүйесі сай келеді екен. 
Мақсат – клиент тарту. Еуропаныкі басқаша. 
Американың Apple, Nike компаниялары ештеңе 
өндірмейді. Екеуі де маркетингтің арқасында 
сатушы компанияға айналған, әлемдегі ең 
қымбат Amazon компаниясы да ештеңе жасап 
шығармайды. Тек сатумен айналысады. Бізге де 
сатуды үйрену қажет. Себебі біз өндіру саласында 
бәрібір Қытай мен Түркияның деңгейіне жете 
алмаймыз.

– Сіздер үйрететін онлайн-бизнес 
әлеуметтік желімен тығыз байланысты. 
Онлайн-бизнестің дамуына әлеуметтік 
желінің қайсысы тиімді деп ойлайсыз?

– Қазіргі таңда интернет арқылы сауда 
жасаудың үш арнасы бар. Instagram, Youtube, 
сосын Google. Instagram – ірі онлайн базар. Күніне 
Қазақстаннан 4-5 млн адам кіреді. Осы 4-5 млн 
адам күн сайын ал¬дыңнан өтіп жатыр. Осы 

адамдарды ұстап қалуға үлкен мүмкіндік бар. Егер 
сіз көшеге үлкен баннер іліп қойсаңыз, оны қанша 
адам көргенін білмейсіз, ал онлайн маркетингте 
парақшаға қанша адам кірді, қаншасы лайк 
басты, қанша адам пікір жазды, оларға не керек 
екенін зерттеуге мүмкіндік бар. Сіздің бизнес-
парақшаңызға жазылғандардың ішінде пассив 
аудиторияның үлесі қандай? Соның бәрін көріп 
отырасыз және соған сай әрекет етесіз. Мысалы, 
пассив аудиторияны шығарып тастап, оның 
орнына белсенді клиент тартуға болады.

– Курсты аяқтаған соң бизнес ашқандардың 
жартысы ғана кәсібін ары қарай дамытып 
кетеді екен. Қалған жартысына не кедергі?

– Себебі олар мұғалім мен оқушы жүйесіне 
үйреніп алғандар. Қамшылап отырмасаң, 
қимылдауы қиын.

– Онда неге өзін қинап, курсқа барады?
– Олар мотивациялық кітап оқып алады да, 

бизнес ашу оңай деп ойлап қалады. Ал курсқа 
келгенде тоқтаусыз еңбек ету керегін түсінеді, 
сол кезде өз-өзіне күмәндана бастайды. Ал сенің 
тренер ретіндегі міндетің, оның күмәндануына 
жол бермеу. Кейде «курсқа ақша төлеп келдің, 
нәтиже көріп кетсейші, ең болмаса, макетін 
үйреніп кетші» деймін. Олардың арасында маған 
ренжитіндері болуы мүмін. Бірақ кейін түсіндім 
дегендері көп кездесті.

 иНфОБизНеС АРҚЫлЫ АйЫНА
 20 МлН ТАБАТЫНдАР БАР

– Shonbay Online University бір жылдық 
онлайн-курс кезінде стрестен, уайым 
мен шаршаудан арылу, армандау, тіпті 
медитация жасауға дейін оқытады екен. Бұл 
не үшін қажет және одан нәтиже бар ма?

– Курсқа келгендердің 95 пайызы бизнес 
ашады, бірақ 3-4 айдан соң хабарлассаң бизнесін 
тастап кеткен болып шығады. Оларды оқытуға 
қаншама энер¬гия жұмсайсың, бірақ нәтиже жоқ. 
Сондықтан осы мәселені зерттей келе курсқа 
психологияны қосу керек екенін түсіндік. Адам 
стресте жүрсе, ұялшақ болса, бизнес ашуы қиын 
болады. Тіпті, жақсы бизнес ашып, табысқа кенеліп 
жүрсе де, мына бизнес маған ұнамай қалды деп 
келетіндер бар. Дәл сол адам кезінде алғаш 
курсқа келгенде көп ақша табатын бизнес тауып 
берсеңіздер болды деген. Нәтижеге қол жеткізсе 
де, ойы басқа бизнеске ауа бастайды. Зерттей 
келе олардың өз бизнесінен статус іздейтінін 
түсіндік. Мысалы, ол шар сату бизнесінен айына 
1-2 млн теңге тауып отыр. Бірақ бренд киім 
сататын, сұлулық салоны бар адамдарды көрген 
соң, сондай бизнес ашқысы келеді. Яғни, ол өзіне 
табыс әкелетін бизнесінен ұялады, бұл комплекс. 
Сондықтан біз бір жылдық курстың алғашқы 
үш айында тыңдаушы психологиясымен жұмыс 
істейміз. Сол үшін Ресейдің ғылыми-зерттеу 
орталығынан арнайы бағдарлама сатып алып, 
сынақтан өткіздік. Нәтиже жаман емес.

– Отбасын сақтап қалу, тәлім-тәрбие 
беру мақсатында өткізілетін тренингтер 
инфобизнеске жата ма? Мысалы, Құралай 
ханым, Айнұр Тұрсынбаева өткізетін тре-
нингтерді инфобизнес деп атауға бола ма?

– Болады.
– Бірақ оларды сынаушылар тренинг 

кезінде жалған дерек айтады дейді. Мысалы, 
«байтал шауып бәйге алмас деген, осы 
уақытқа дейін Нобель сыйлығын алған 
әйел жоқ» деген әңгіме айту инфобизнестің 
беделін түсірмей ме?

– Бес саусақ бірдей емес. Инфобизнестің 
деңгейін түсіретіндер де бар, көтеретіндер де 
бар. Мысалы, ақпаратты тексермей жариялап 
жіберетін журналистер де бар емес пе? 
Қаншама жыл жұмыс істеген тәжірибесі бола 
тұра, ақпаратты тексермей айтып жіберіп, 
сүрініп жатады. Ондай олқылық кез келген 
салада бар. Бұл қалыпты нәрсе, адам осындай 
қатеден сабақ алады. Қайталамауға тырысады. 
Оның үстіне, қазір өз көзқарасына сай келетін 
тренерді табу оңай. Құралай ханым мен Айнұр 
жүргізетін тренингтер депрессияда жүрген-дерге 
көмектеседі, бұл да керек. Күйзелістен шыққан 
адам табыс табуды ойлай бастайды. Міне, сол 
кезде олар бізге келеді. Менің туысқан апам бар, 
менің немен айналысып жүргенімді түсінбейтін, 
түсінгісі де келмейтін. Бір күні «дүкен ашып 
едім, ары қарай қалай дамытсам болады, сен 
біледі екенсің ғой» деп хабарласып тұр. «Сізге 
аяқ астынан не боп қалды?» десем, «Айнұрды 
тыңдаймын ғой, бизнес ашатындар Мейірбектің 
курсына жазылуға болады деді» деп тұр.

– Қазақстандағы инфобизнесмендер айына, 
кемінде, 5-6 миллион теңге табыс табады 
дейді. Рас па?

– Рас, онлайн-бизнестің бір артықшылығы, 
дәстүрлі бизнестегідей кеңсе мен қойманы 
жалға алмайсың. Қытай мен Түркиядан тауар 
әкелмейсің. Біліміңді басқаларға тарату арқылы 
ғана табыс табасың. Мысалы, 1 млн теңге табу 
үшін 5 000 теңгеден 200 адамға марафон өткізсеңіз 
жетіп жатыр. Белгілі бір тақырыпта білім беретін 
болсаңыз, 200 адамдық аудитория жинаңыз да, 
курсыңызды 5 мың теңге деп бағалаңыз, 1 млн 
теңге қалтаңызда. Сонымен бірге, кітабыңызды 1 
мың теңгеден мың адамға сатыңыз, 1 млн теңге 
тауып тұрсыз.

Қазіргі таңда бизнес жүргізуден емес, заманға 
бейімделе алмаудан қорқу керек. Себебі кезінде 
танымал болған кәсіпкерлер қазір қиналып қалды, 
себебі олар әлемде болып жатқан трендтерге 
мән бермеді, санаспады. Сосын мамандық 
таңдауда қателессеңіз еш өкінбеңіз, мамандық 
ауыстырудан да қорықпаңыз. Ұнамайтын іспен 
айналысып, өз-өзіңізді қинаудың қажеті жоқ. Сіз 
инфобизнестегі танымал тұлғалар қанша табады 
деп сұрадыңыз, мен танитын тренерлер айына 5-6 
млн емес, кемінде 20 млн теңге табады.

– Әңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Халима БҰҚАРҚЫзЫ.
«Айқын».
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отцы и дети В  оБстоятельстВаХ неизБеЖного

Выписка из донесения начальнику штаба ВВС 22 
армии, исх. № 012/ со от 16.7.41.

Список личного состава частей 46 ад(смешанная авиация 
дивизии), представляемого к правительственной награде.

134 авиационный полк
<…>
4. Командир экипажа лейтенант ХРУЩЁВ Леонид 

Никитович, член ВЛКСМ… Имеет 12 боевых вылетов. 
Все боевые задания выполняет отлично. Мужественный, 
бесстрашный летчик. В воздушном бою 6.7.41 г. храбро 
дрался с истребителями противника, вплоть до отражения 
их атаки. Из боя вышел с изрешеченной машиной. 
Инициативный. Его машина безотказна, неоднократно шел 
в бой и подменял неподготовленный экипаж.

Ходатайствую о награждении тов. ХРУЩЁВА орденом 
«Красное Знамя».

Командир 46 авиадивизии полковник Писарский.
Здесь уместным будет привести неопровержимый факт: 

во-первых, о том, каким высокопрофессиональным пилотом 
был Леонид Хрущев говорят задокументированные цифры. 
Если Василий Сталин за время всего периода войны 
совершил 26 боевых вылетов, то Леонид Хрущев только за 
июль месяц 1941 года – 27 боевых вылетов.

Лейтенант Хрущёв был награжден орденом 
«Красного Знамени». Приказ № 0192 под грифом 
«совершенно секретно» был подписан лично 
командующим войсками Западного фронта генералом 
армии Георгием Жуковым.

Хрущёв был действительно одним из лучших летчиков 
полка, о чем свидетельствовали не только его командиры, 
но и рядовые пилоты, сослуживцы.

26 июля 1941 года, при возвращении с боевого задания 
восемь бомбардировщиков полка, внезапно подверглись 
атакам большой группы истребителей противника. В 
неравном бою три советских самолета были сбиты. Летчик 
Хрущёв дотянул свой подбитый бомбардировщик до 
запасного аэродрома, находящемся в поселке Андреаполь 
под Калинином и посадил его с невыпущенной стойкой 
шасси. При посадке самолет «скапонировал», иначе - 
перевернулся. Живой стрелок-радист покинул самолет 
через свой блистер, штурман Елинов был убит еще в 
воздухе, а Хрущев около часа висел в сжатой кабине вниз 
головой. С помощью механиков он был освобожден из 
кабины, но с тяжелым переломом ноги, затем отправлен в 
госпиталь.

И вот какой интересный факт открывается. Оказывается, 
командование дивизии просит «после выздоровления 
Л.Хрущева снова вернуть его в 134-й полк». Думается, что 
в отношении плохого летчика или злостного нарушителя 
дисциплины вряд ли стало командование выступать с 
такого рода ходатайством, но это так, к слову. 

Современный писатель Олег Бенюх в романе 

«Подари себе рай», вышедший в печати М.:  
«Издательство Апрель»: «Издательство 
АСТ», 2003, в серии «Вожди» на стр. 357 -358 
пишет:

…На каком бы фронте Хрущев не служил, 
он славился своим хлебосольством. Напитки 
и продукты были всегда первоклассными. 
Сановных гостей потчевал и звездными 
коньяками, и засургученными водками-винами, 
и отменным первачом кормил не набившей 
оскомину американской тушенкой – молочной 
поросятиной да нежной гусятинкой, овощами-
фруктами да пирогами-пирожными. Потому от 
командных визитеров не было у Никиты отбоя. 
Но вот однажды прилетел из Куйбышева, 
где формировалась его воздушная армия, 
авиационный генерал. От угощения отказался и 
попросил аудиенции. Оставшись с глазу на глаз 
с членом Военного совета, торопливо заговорил:

- Прибыл я гонцом с дурной вестью. Ваш Сын 
Леонид….

- Что? Что с Ленькой? Поги? – побагровев, 
Никита схватился рукой за сердце, рванул ворот 
гимнастерки.

- Нет-нет! – поспешил заверить его генерал. – 
Жив.

- Ну?
- Прилетел он с фронта на несколько дней повидаться с 

родными. По разрешению командования. Все законно.
Генерал замолчал, забарабанил пальцами по столу.
- Ну же?
Тот вздохнул, напрягся, как бы собираясь с силами, 

провел рукой по густым седеющим волосам:
- Да, так вот. Оно, конечно, молодо-зелено: веселая 

компания, ресторан, девушки. Выпили, ясное дело. А 
удаль свою как показать перед красавицами, тем более 
что из-за одной из них злой спор вышел. Ну и заключили 
пари. Один из моих офицеров, майор Михайлюк, к Герою 
был представлен, и ваш Леонид: майор поставил бутылку 
на голову, а Леонид с пятнадцати метров собьет её первой 
пистолетной пулей. Отмерили расстояние, заняли каждый 
свои позиции.  Михайлюк  папироску зажженную в губах 
зажал, на, мол, стреляй хоть из пушки. Мне потом уж 
говорили, что Леонид был отличным стрелком.

- Что дальше-то? – взмолился  Никита.
- Дальше-то? Выстрелил он. И прямо в лоб попал майору. 

Чуть выше переносицы. Наповал, конечно. Переполох. 
Патруль военной комендатуры тут как тут. Наутро, значит, 
забрали мои ребята Леонида – мол, на нашу гауптвахту. И 
первым же попутным самолетом отправили в его часть на 
фронт.

Никита долго сидел молча, отвернувшись в сторону, 
закрыв лицо руками. Наконец встал, подошел к генералу, 
обнял его:

- Спасибо. Спасибо! Век не забуду. Век не…
- Не преступление прикрывал, - поморщился генерал, 

с неприязнью отстранившись от Хрущева. – По пьяной 
лавочке потеряли одного классного летчика. Михайлюка 
не вернешь. Будет требунал – потеряем еще одного. 
Знаю, Леонид только-только орден Красного Знамени 
получил, второй…Да, еще минуя нас, военная прокуратура 
возбудило дело. В той веселой компании было человек 
пятнадцать. Свидетелей хоть отбавляй – и добровольных, 
и по долгу службы.

Генерал так и ушел, не опрокинув рюмку «Юбилейного» и 
не попробовав гуся с яблоками: сославшись на неотложные 
дела».

Повторимся, одна из легенд гласит: находящийся на 
лечении в Куйбышеве, не то в ресторане, не то в самом 
госпитале пьяный «авиазек» Хрущёв на спор стрелял по 
бутылке, стоящей на голове морского офицера, и поразил 
его в лоб. «Ворошиловского стрелка» якобы опять судили и 
отправили в штрафной батальон.

Чем подтверждается эта версия?
Андрей Сухомлинов, автор обширной публикации «Без 

вести пропавший» в ежемесячнике «Совершенно Секретно» 
№ 6/45 июнь 2014, (стр.9-11) более чем лаконично на 
поставленный вопрос ответил: «Да ничем!».

«Я специально ездил в Самару, работал в архивах, 
разговаривал с ветеранами, которые помнят Хрущева, 
когда после ранения он жил на квартире мачехи – Нины 
Петровны. Никто факта его «гусарства» не подтвердил. 

Как воевал Леонид, лучше всего свидетельствуют 
служебные документы военных архивов. Вот один из 
многих:

СПРАВКА
Ст. лейтенант ХРУЩЁВ Леонид Никитович 26.7.41 г. 

после выполнения боевого задания на самолете СБ при 
возвращении на аэродром был сбит истребителями 
противника и при посадке сломал ногу. С июля 1941 по 
март 1942 года находился на излечении в госпитале. После 
выздоровления был направлен на переучивание на самолет 
«Як-7». Переучивание проходил в 3 отдельном учебно-
тренировочном полку с марта  по ноябрь 1942 г. 19 декабря 
1942 г. приказом Командующего 1 ВА назначен командиром 
звена 18 гвардейского истребительного авиаполка.

Справка составлена на основании6 журнала боевых 
действий 134 СБАП, боевой характеристики от 9.1. 1942 г. и 
приказа Командующего ! ВА № 0477 от 19.12.1942 г.

После госпиталя Л. Хрущёва уговаривал командующий 
1-й воздушной армией генерал-майор авиации С.Худяков 
и начальник штаба 1-й воздушной армии полковник А. 
Пронин перейти на штабную работу в управление. Но, 
получили категорический отказ. Хрущёв - боевой  офицер-
летчик не мыслит себя в не авиации. Вот он возвращается 
в полк, добивается допуска к полетам и участвует в шести 
боевых заданиях, в трех воздушных сражениях выходит 
победителем.

Наступает 11 марта 1943 года. Леонид Хрущёв вылетает с 
калужского аэродрома на своё последнее задание. Участвуя 
в воздушном бою  его «Як» на аэродром не вернулся.

Командир полка майор Голубов так описал 
последний бой старшего лейтенанта Хрущёва:

«В 12.13 группа из девяти «Як-7б», ведущий капитан 
Мазуров, вышла на боевое задание с задачей уничтожить 
бомбардировщиков противника в районе Кожановка, 
Ашково, Ясенок, Дынное, Жеребовка… После почти 
четырехминутного пребывания над линией фронта 
появились истребители противника… наши самолеты, 
приняв бой, разбились на группы. Два наших самолета, 
ведущий гвардии старший лейтенант Заморин и ведомый 
гвардии старший лейтенант Хрущёв, были атакованы 
двумя «Фокке-Вульфами -190», в результате завязался 
воздушный бой пара на пару…  Заморин производил атаку  
одного «ФВ-190» и сбил самолет противника. Хрущёв шел 
с правой стороны… Заморин увидел, что к хвосту машины 
Хрущёва пристроился  другой «ФВ-190» и вел по нему 
огонь. Заморин  открыл ответный огонь. Немецкий летчик, 
видя свое невыгодное положение, отвалил от Хрущёва и с 
пикирования пошел на юг, Заморин продолжал атаковать. 
В это время Хрущёв с переворота под углом 65-70 градусов 
пошел к земле, и когда Заморин возвращался, то Хрущёва 
не нашел и считает, что сбитым он не может быть, так как 

снаряды рвались далеко в хвосте, а перетянул ручку и 
сорвался в штопор…»

Теперь несколько слов о летчике В.Заморине. От 
множества расследований на тему памятного боя 11 марта 
1943 года он в своих свидетельствах несколько запутался 
сам, и начал путать тех, кто хотел докопаться до истины. 
Так в одном рапорте Заморин написал, что видел, как 
подбитый самолет Хрущёва в штопоре пошел к земле. То в 
другом – что он потерял его и подумал, что тот пристроился 
к общему строю. В третьем варианте, который устроил 
иных авторов и они цитировали слова ведущего гвардии 
старшего  лейтенанта Заморина: «Я видел, как Леонид 
умышленно подставил свой самолет под трассу выстрелов 
«ФВ-190», заслоняя меня собой. Снаряды попали в него, и 
он развалился на куски на моих глазах».

Особо хочется подчеркнуть, что сведения 
мифотворцев зачастую  возникали со ссылками на 
воспоминания, мемуары, а то и личные беседы с 
Павлом Анатольевичем Судоплатовым, Александром 
Поскребышевым, М.Докучаевым, Вадимом Удиловым, 
иногда и вовсе знаменитых и авторитетных людей  того 
времени – В.М.Молотова, Главного маршала авиации 
А. Е. Голованова. И вот какая странная особенность 
прослеживается при анализе всех сообщений, как правило, 
свидетели сами не видели, но слышали от кого-то, а от кого 
именно – не припомнят.

И потом, сразу несколько возражений по поводу того, 
что Л.Хрущёв был штрафником, служил якобы при штабе 
генерала-предателя  А. Власова.

Присваивать штрафнику очередное звание, переучивать 
его на самолет  истребитель, назначать в гвардейский полк 
командиром звена, - это не возможно, это просто нонсенс. 
Это, во-первых.

А во-вторых, пропечатанное в некоторых военно-
исторических или публицистических  описаниях, будто бы 
«с самого начала войны Хрущёв служил в штабе Власова и 
вместе с ним перешел к немцам», легко опровергнуть. Если 
внимательно вчитаться военную историю, то  доказуема 
истина: в то время Власов командовал 4-м мехкорпусом 
подо Львовом. Никакой штаб вместе с ним никуда не 
переходил: документы подтверждают, что в момент 
пленения Власова с ним была только штабная повариха 
Мария Воронова. И произошло это 12 июля 1942 года, когда 
Леонид Хрущёв был в глубоком тылу.

Начали складываться версии или проще сказать байки,  
или даже так, невероятные истории, в которых авторы 
старательно грешили против истины, образ Леонида 
Хрущева рисовался, если не никчемным человеком, то 
каким-то ничтожеством. Роль отца – Мыкиты, как зачастую 
называл Никиту Сергеевича всесильный Берия, выглядела 
в тех «картинках»  и неприглядно, и унизительно. Какие цели 
преследовали авторы этих «откровений»: давние обиды, 
желание прослыть компетентным, личные амбиции - все 
это остаётся на их совести.

По одной из версий, Леонид героически погиб в 
воздушном бою, защищая Родину, по другой – перелетел 
к противнику, утащив на буксире еще один боеспособный 
самолёт. Честно признаться, в досужих фантазиях неких 
«специалистов» дефицита нет.

Так, якобы оказавшись в плену у немцев, Хрущев начал 
сотрудничать с администрацией лагеря, участвовать в 
массовых расстрелах. И тогда руководители советских 
спецслужб Л.Берия и В.Абакумов организовали 
спецоперацию по извлечению изменника из лагеря.

Но часто цитируемый Павел Анатольевич Судоплатов 
(1907-1996) в своих мемуарах «Разведка и Кремль», 
Москва, 1997, прямо говорил, что особой  операции по 
избавлению Хрущева из немецкого плена и доставки его 
в Москву не было организовано, а значит и проведено. 
Кроме того, Сталин лично принял решение считать Леонида 
Хрущёва погибшим при выполнении боевого задания, а не 
пропавшим без вести.

И вот тут самый подходящий момент назвать приказ от 
12 июня 1943 года командующего ВВЧ маршала авиации 
А.Новикова за № 025/ н,  в котором гвардии старший 
лейтенант Хрущёв Леонид Никитович «за  образцовое 
выполнение боевых заданий командования… и проявленные 
при этом доблесть и мужество» награждается  орденом 
Отечественной войны I степени! Каково? Странно ведь: 
Хрущёв три месяца  орудует в лагере у немцев, участвует в 
массовых расстрелах или, более того его выкрали, осудили 
и расстреляли или даже повесили в назидание другим 
иудам, а тут на тебе, представили к правительственной 
награде. Как-то уж не вяжется одно с другим. Согласитесь, 
на кого рассчитана вся эта белиберда?

И, тем не менее, награду сына орден за № 56428 вручили 
отцу, генерал-лейтенанту Н.С.Хрущеву, члену Военного 
совета.

Но проза жизни была куда страшнее того, что 
придумывали люди.

В июне 1943 г. была арестована Любовь Сизых. Приговор: 
за связь с иностранной разведкой высылка в женский лагерь 
Мордовии сроком на пятнадцать лет. Её десятилетнего 
сынишку Толика Нина Петровна Хрущева сдала в детский 
дом, а годовалую дочь Юлю (стали называть Юлой) 
Хрущевы удочерили, так что девочка дедушку и бабушку 
будет называть папой и мамой.

В 1948 году жена Л. Хрущева получила свободу, но 
еще пять лет проживёт в ссылке в Казахстане, трудясь 
в геологической экспедиции. В 1956 году Любовь 
Илларионовна Сизых была реабилитирована.

Если даже допустить мысль, что в руки немцам попал 
сын видного советского деятеля, почему они скрыли сей 
факт? Почему с пленением Якова Джугашвили был во всю 
мощь раскручен маховик геббельсовской пропагандистской 
машины. Тут и фронтовое радиовещание, и листовки, 
сбрасываемые с самолетов, и много других шагов 
психологического воздействия к дискредитации Сталина 

и его сына. А в случае с Леонидом 
Хрущёвым странное затишье. 
Почему? Да потому, что факт 
пленения отсутствовал. Нет ни 
одного человека, кто бы видел 
летчика Хрущёва живым уже после 
11 марта 1943 года.  

Чего стоит расплесканный по 
многим трудам документально 
– публицистической литературы 
растиражированный эпизод, когда 
якобы Хрущев-старший вставал на 
колени перед Сталиным, а потом и 
перед суровым маршалом Жуковым, 
вымаливая у них прощение для 
сына. Чушь! Всего-то ложные 
подробности о твердокаменности 
генералиссимуса и справедливости 
Жукова. Ничего подобного не 
происходило и авторы таких 
измышлений, как правило, себя не 
заявляют прямыми свидетелями, 
подменяя как раз теми, кто якобы им 
подобное сообщил.

Как пример приведем обширную 
цитату из книги Елены Прудниковой 
Сталин. Второе убийство. Серия 

«Тайны Великих». Санкт-Петербург: Издательский дом 
«Нева», 2005,  стр.433).

«Мог ли Молотов иметь в виду этот инцидент со 
стрельбой? С одной стороны, вроде бы есть подтверждение 
– Евгений Яковлевич Джугашвили, внук Сталина,  в свое 
время интересовался этим случаем и установил, что 
Хрущев приезжал в Москву просить Сталина спасти сына от 
наказания. Тогда Сталин спросил:

- Вы ходатайствуете о своем сыне как член Политбюро или 
как отец?

- Как отец.
- А вы думали о том отце, сына которого убил ваш сын? 

Что он скажет?
Но ведь тогда Леонида не расстреляли. Тот же Евгений 

Яковлевич выяснил, что сына Хрущева отправили в 
штрафбат, потом он попал в плен, стал сотрудничать 
с немцами. Это выяснилось, партизаны, по указанию 
Сталина, выкрали Леонида и переправили на нашу сторону. 
Когда начальник центрального штаба партизанского 
движения Пономаренко доложил Сталину, что задание 
выполнено, и попросил самолет, чтобы доставить пленного 
в Москву, тот будто бы ответил: «Не надо рисковать еще 
одним офицером, судите Леонида Хрущева на месте». И 
того расстреляли».

Очень дотошный и внимательный исследователь, автор 
многих  бестселлеров по тайнам современной истории, 
Николай Зенькович в томе «Тайны ушедшего века-З». 
Лжесвидетельства. Фальсификации. Компромат. Москва: 
ОЛМА-ПРЕСС, 1999, серия «Досье», на страницах 422-424  
говорит об этом же, приводя интересные подробности.

Но следует заметить, что Мыкита не был размазней, каким 
его хотели видеть иные авторы. Он мог скрывать обиды, 
переживания так глубоко, так потаённо в своей душе, что 
даже самые близкие не догадывались, что у него на сердце.

К сожалению, многие современные авторы самых 
невероятных версий, выдвигают одну особо опасную, суть, 
которой заключается в том, что только они знают правду, 
только они глаголют истину. По их мнению, будучи главой 
государства, Н.С.Хрущёв принял надлежащие меры по 
уничтожению архивных документов, касающихся его сына 
Леонида, «искать их бесполезно». Скажем без обиняков, 
заведомо гнусная и бессовестная ложь!

Документы никто не уничтожал, прошитые и 
пронумерованные, они хранятся в Центральном архиве 
МО РФ города Подольска. Как и личное дело лейтенанта 
Л.Н.Хрущёва.

В 1960 году, уже, будучи 1-м секретарём ЦК КПСС, 
Н.С.Хрущёв поручил маршалу авиации В.А.Судецу 
официально провести расследование запутанного дела 
Леонида Хрущёва. Архивисты МО и кадровики ВВС, под 
руководством старшего научного сотрудника Центрального 
архива МО СССР подполковника А.Фост и старшего 
офицера 4-го отдела управления кадров ВВС полковника 
А.Бурмистрова проделали  огромную работу. Были найдены 
сотни документов, переведены с немецкого трофейные 
списки военнопленных в районе боев эскадрильи, в 
которой служил Л.Хрущев, а также скрупулезно проверены 
фашистские архивы. Вновь опрошены сослуживцы, включая 
В.Заморина, местные жители района, были сделаны  
запросы сведений в КГБ СССР. В результате, никаких 
данных о пленении немцами Л.Хрущёва нет. 

Правда, поисковый отряд, прочесывая места вероятного 
падения самолета, в начале 1995 года нашел в болоте остов 
истребителя «Як», а с ним и останки летчика. По обрывкам 
почти полностью истлевших бумаг личность погибшего 
летчика установить не удалось. Обнаружены обгоревший 
меховой шлемофон, пушка с заводским номером, снаряды. 
Однако уверенности, что это самолет Леонида, нет.

Собственное расследование провела Главная военная 
прокуратура. Заключение, подписанное полковником 
юстиции Л.Копалиным, гласит, что сведений о совершении 
каких-либо преступлений страшим лейтенантом 
Л.Н.Хрущевым Главная военная прокуратура не 
располагает. 

…Повседневность текущего момента ныне красноречиво 
доказывает, что история – поле острой идеологической 
борьбы. И сегодня, мы свидетели того, что каждую дату 
исторического календаря, любой повод, чтобы подвергнуть 
сомнению Великую Победу над фашизмом и роль 
советского воина, не гнушаясь при этом домыслов, мифов, 
прямых искажений фактов, наши противники забывают, что 
они все равно понесут моральную ответственность перед 
судом истории.

Уместно здесь привести слова современного 
французского политика  Мари  Ле  Пен: «Прежде, чем 
осуждать Россию, гляньте в Историю всех времен 
и узнаете, кто агрессор, а кто спаситель. Россия 
никогда первой не вторгалась, она всегда приходила 
на помощь. И не стоит забывать, кто спас  мир от 
фашизма в 40 годах».

Отдавая должное всем погибшим в горниле Великой 
Отечественной войны 1941-1945 гг., вспоминая поименно 
тех, кто был сыном или дочерью обычных советских людей 
или кто имел известных родителей и, тех безымянных 
патриотов, кто обеспечил разгром вражеских орд, тех, кто 
сложил на алтарь Победы свои жизни во имя сегодняшнего 
ясного дня и радости живущих поколений. Наши уста 
повторяют как клятву, как молитву: «Вечная слава героям, 
павшим на полях сражений, в борьбе за свободу и 
честь Родины!», а скромные букеты цветов, что ложатся 
к подножию памятников, стел и обелисков, именных 
и братских могил, где по черному мрамору начертаны 
священные слова отлитые золотом: «Памяти павших 
ради живых».

Андрей БеРезиН, 
писатель-историк

Продолжение. Начало в №№13,14.
Будучи поставлен во власть, не 

употребляй   на должности при себе 
лукавых людей; 

ибо в чем они погрешат, за то
 обвинят тебя как начальника. 

Солон Афинянин

Неожиданные, казалось бы, 
повороты в человеческих судьбах. 
Будь то императорские особы, 
цари или государственные мужи, 
полководцы или деятели культуры, 
а также недавние вожди или 
деятели партии и правительства. 
Биография каждого исторического 
лица таит множество загадок. Про 
одних нам было известно мало, а 
про других столько нагромождено 
мифов и легенд, что порой дело 
доходит до головокружения: как так, 
неужели и он (она) и тоже?!.. Ничто 
человеческое им не чуждо.

Мне легче сегодня рассказывать, 
раскручивая тему, заявленную 
в заголовке по ряду причин. во-
первых, снят гриф секретности. во-
вторых, за последние десяток лет 
появился ряд книг документальной 
прозы, исследований, мемуарной 
литературы, которые так или иначе 
затрагивают биографии людей, 
которые всегда находились или 
должны были находиться в тени. 
и, в-третьих, до сих пор не иссяк 
интерес к некоторым «белым 
пятнам» нашей истории.
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тҰРатын қазақ ЖапондаРдың 
ҮШ КемШілігін айтты

Поводом для депутатского запроса 
к Премьер-Министру РК послужила 
сегодняшняя ситуация, которая сложилась 
в республике, когда на фоне коронавирусной 
инфекции в стране не оказалось практически 
ни одного профессионального эпидемиолога. 
Разве что за исключением нескольких, 
которые работают в органах контроля 
качества и безопасности товаров и услуг 
или “выдавлены” в частную сферу. Откуда, 
разумеется, до занятий наукой очень 
далеко, а после ухода на пенсию их места 
займут в лучшем случае организаторы 
общественного здравоохранения, то есть 
обыкновенные менеджеры и юристы. 
Которые к науке, занимающейся изучением 
борьбы с эпидемиями, включая знания по 
вирусологии, иммунологии, биохимии, вовсе 
не будут иметь никакого отношения. 
Поэтому не совсем понятно, чем 

руководствовались менеджеры 
здравоохранения, когда на протяжении 
последней пары десятков лет решили 
исключить из медицинских институтов 
такие специализации, как “педиатрия”, 
“эпидемиология”, “сестринское дело”. 
Например, в Израиле та же медсестра 
владеет специализированными знаниями 
практически на уровне профессионального 
врача, и зарплата у нее соответствующая. 
Тогда как в Казахстане “светлые умы”, 
отвечающие за координацию необходимых 
экономике и государству специальностей, 
получаемых студентами вузов, не только не 
задумываются о том, что, скажем, педиатры 
будут востребованы всегда, но даже и не 
думают о внедрении таких специальностей, 
которые, к слову, четко квотировались в 
советское время, чтобы не было перекосов 
в экономике и народном хозяйстве, как, 
например, “гляциология”. А это уже не 
медицина, гляциолог занимается изучением 
и, самое главное, знает, как предупредить 
сход лавин и селей, разбирается в горных 
льдах и ориентируется в паводковых 
явлениях. А ведь в Казахстане в предгорьях 
раскинулся Алматы, в стране возводят 
горные курорты, тогда как отечественных 
специалистов по такому важному вопросу, 
как предупреждение схода лавин или 
селей, попросту нет. Да, можно пригласить 
зарубежного специалиста и платить ему 
тройной оклад, но насколько такой шаг будет 
оправдан? Впрочем, не будем отвлекаться.
 Вернемся к эпидемиологии, по которой 

вот уже на протяжении 15 лет в республике 
полностью отсутствует подготовка кадровых 
эпидемиологов. А существовавшие 
когда-то санитарно-эпидемиологические 
факультеты медицинских вузов в 2005 году 
объединили с лечебными факультетами 
в факультеты общей медицины. С тех 
пор специальность “эпидемиология” из 
медицинских вузов исчезла, отсутствуют 
даже квалификационные требования к ней.
Возможно, это произошло и по объективным 

причинам, так как выпускники в то время не 
могли найти работу по специальности, а 
органы СЭС сделали упор на требованиях 
госслужбы, а не на специальных компетенциях 
соискателей. 
Однако все это вылилось в то, что сегодня 

только немногочисленные специалисты 
способны профессионально оценивать 
тенденции эпидемии. И уж тем более трудно 
оценивать эпидемиологическую ситуацию 
на уровне отдельных предприятий, которые 
постепенно возвращаются к работе, 
хотя именно на местах решается исход 
противостояния с пандемией.
Чем это может быть чревато - видно 

уже сегодня, поскольку чрезвычайная 
ситуация выявила ряд острых проблем во 

– Жапонияда бес жылдың ішінде көріп, 
ойға түйіп, үйренгенім – жапондардың 
іске деген адалдығы. Бір істі бастаса 
соңына дейін жеткізетін нағыз байсалды 
халық. Тәнті болдым, – деп бастады 
әңгімесін Азамат. Бала жастан роботқа 
қызыққан, студент кезінде робототехникаға 
аңсары ауған Азаматты Жапонияға жетелеп 
алып келген де осы факторлар. Бүгінде 
докторлық диссертация жазып жатыр. 
2017 жылы бастаған жұмысын биыл күзде 
аяқтамақ.
– Робот жасау ол – менің мамандығым 

және хоббиім. Ең бірінші «Дельта» 
роботты 26 жасымда жасадым. 
Құлтемір жасауға күншығыс еліне 
келгеннен бастап кірістім. Бұл жерде 
инфрақұрылым жасалған және қыруар 
ақша бөлінеді. Бүгінгі күнге дейін қанша 
робот жасағанымды айту қиындау, 
шамамен 10 түрлі робот, 50-ге жуық 
прототип. Бір роботты жасау үшін оған 
кететін уақытты айтпағанда, ұсақ-
түйек заттары көп және орнымен. Ал 
қазіргі жасап жатқаным жылан тәрізді 
робот. Негізгі мақсат – адамға толық 
қауіпсіз робот болуы керек, – дейді өз ісін 
сүйетін жан. Азаматтың шеберлігі көпшілік 
арасында зәулім ғимараттың терезесін 
еркін сүртетін «Yamabot 10» роботын 
жасап шыққанда айтыла бастады. Бүгінде 
дарынды азаматтың еңбегін бағлайтындар 
қатары көбейіп келеді.
– Қазақстанға жиі бара алмаймын, тек 

екі жылда бір рет болмаса. Ал жалпы 
елге келгенде өзімді еркін сезінемін. 
Жапонияда қанша тұрсам да олардың 
салт-дәстүрін аса қатты біле бермеймін, 
сондықтан көп жерде дөрекілік көрсетіп 
қоямын ба деп қысыламын, – дейді. Ал 
біздің қойған «Жапониядан елге оралғанда 
өзіңізбен Қазақстаннан ала кететін үш 
затты айтыңызшы?» деген сауалымызға: – 
«Елге келетін сәтте міндетті түрде 
жапон көк шайын, пышақ (жапонның 
пышағы өте мықты болады) және 
электроникалық заттар (сағат, 
телефон немесе медициналық құралдар) 
ала келемін. Ал елімізден ала кететін 
дүние көп (күліп). Көптеп ала кететінім 
ол, әрине, қазы-қарта, содан кейін таза 
бал және «Қазақстан» шоколады, – деп 
жауап берді. Осы орайда жапон елінің 
өзі көрген бес артықшылығы мен 
кемшілігіне де тоқталды.
Біздің анықтама: 
1990 жылдың 1 сәуірінде Алматы облысы 

Көксу ауданына қарасты Балпық би 
ауылында дүниеге келген. Талдықорғандағы 
Михаил Ломоносов атындағы №5 орта 
мектепті, Алматыдағы Қаныш Сәтбаев 
атындағы ҚазҰТУ-ды аспап жасау 
мамандығы бойынша тамамдаған. 2012 жылы 
«Болашақ» халықаралық стипендиясын 
ұтып алды. Ал 2013-2014 жылдары 
Ұлыбританияның Ньюкасл қаласында 
ағылшын тілін жетілдіріп, Жапонияның 
Токай университетіне магистратураға түсті 
(2014-2016). Бүгінде аталған университеттің 
робототехника саласы бойынша докторлық 
диссертация жазып жатыр.

Мажилисмены потребовали в срочном порядке вернуть в высшие 
учебные заведения специализацию эпидемиолога, которую 
исключили из списка необходимых профессий еще в 2005 году

Білім көкжиегін кеңейту мақсатында нысанаға алғанына 
шүйлігіп келіп, түйіліп түсетін арманы асқақ жандар үшін 
өмірдің қиын белесі болмайды. Олар қандай биіктікті болсын 
ерінбей еңбекпен еңсереді. Бүгінгі кейіпкеріміз Жапонияда бес 
жылдан астам уақыт білімін жетілдіріп, робототехниканың қыр-
сырын үйреніп жатқан Токио тұрғыны – Азамат Ешмұхаметов.

многих сферах экономики и особенно в 
здравоохранении. 
Поэтому государство не должно идти на 

поводу стихийной рыночной экономики, 
которая порождает переизбыток юристов 
и экономистов, так как при чрезвычайных 
ситуациях основная нагрузка падает как раз на 
это самое государство. И именно оно может и 
должно регулировать наличие необходимых 
для экономики специальностей, иначе, 
если ситуацию не изменить, в будущем 
наверняка так и будет “вдруг выясняться”, 
что перед авральными случаями общество 
оказывается бессильным.
И потеря эпидемиологов, которые когда-

то “выпали” из внимания государства, - это 
только один пример несоответствия системы 
здравоохранения, ее норм и приоритетов 
всего лишь месячной давности глобальным 
вызовам времени. Причем, повторим, не 
только в области системы здравоохранения, 
в частности, пробела в ее образовании, но и 
в отсутствии элементарного беспокойства по 
поводу здоровья людей, инфицированных не 
только коронавирусом, а даже гриппом или 
ОРВИ. Пример - Центральная городская 
больница южной столицы, где в результате 
грубого нарушения противокарантинных 
мер были инфицированы не только 
находящиеся там пациенты, но и медики. 
И сегодня из общего числа 756 заболевших 
COVID-19 в Алматы почти треть составляют 
медицинские работники, которые весьма 
серьезно себя этим дискредитировали.
 Кстати, в советское время звание даже 

простого профессора от науки негласно 
приравнивалось едва ли не к статусу 
министра, а зарплате советского ученого 
мог позавидовать даже квалифицированный 
рабочий, получавший на заводе или фабрике 
до 500 рублей. Сегодня все поменялось с 
точностью до наоборот, потому что главным 
критерием стал финансовый статус, причем 
независимо от того, насколько полезной 
оказывается та или иная деятельность для 
общества. 
Но недаром сегодня во многих странах 

происходит переоценка ценностей, и все чаще 
звучат нелестные сравнения миллионных 
гонораров мировых звезд, например 
профессионального спорта, со скромностью 
рядовых врачей. И идут разговоры о 
том, чей труд оказывается для общества 
важнее, но этим людям и не снились 
зарплаты, которые получают, например, 
футболисты, ничего не производящие и 
никого не лечащие. К слову, казахстанские 
футболисты получают немалые деньги, в 
том числе и из республиканского бюджета, 
то есть из кармана налогоплательщиков, 
но что они выиграли, чтобы заслужить эту 
привилегию? Возможно, действительно 
стоит прислушаться к мнению депутатов, 
которые ратуют за то, чтобы в медицинских 
вузах республики восстановили для начала 
хотя бы специальность “эпидемиолог”, 
утвердили образовательную программу 
и квалификационные требования к ней. 
Затем на базе Карагандинского или 
Западно-Казахстанского медицинских 
университетов, где ранее были 
факультеты эпидемиологии, создали 
специализированный эпидемиологический 
центр. Тогда как для сотрудников Комитета 
контроля безопасности товаров и услуг в 
числе обязательных требований необходимо 
уже сегодня утвердить владение санитарно-
эпидемиологическими знаниями на уровне 
профильных медработников.

Ольга ШиШАНОвА.
Новое поколение.

Нур-Султан

– Әуелі артықшылықтарын айтайын: 
1.Шыдамдылық (жапондар кішкене кезінен 
күту мен шыдамдылыққа тәрбиелейді. 
Мәселен, тізімдегі кезекте болмаса метроға 
кірерде). 2.Командалық рух (Бірлескенде 
алып күшке айналады. Бір-бірін толықтырып 
тұрады және көшбасшыға бағынады, 
тыңдайды). 3.Тазалық (Тазалық олардың 
діні сияқты, өздерін де, айналасын да 
керемет таза ұстайды). 4.Басқа адамдардың 
тыныштығын сыйлау (олар метрода, 
автобуста, жалпы қоғамдық орындарда 
телефонмен сөйлеспейді). 5.Сыпайылық 
пен қарапайымдылық (Жапониядан асқан 
сыпайы ел жоқ шығар, жапондықтар сервис 
көрсеткеннен кейін-ақ басқа елге барғың 
келмей қалады). Кемшілігі... 1.Өте ұялшақ 
(жапондықтарда осы проблема шығар 
шетелдік адамдармен көп сөйлесе бермейді). 
2.Индивидуализм жоқ (кішкентай кезінен 
белгілі бір топтан асып ешқайда кетпейсің 
деп үйретеді. Тіпті, спортта да қасыңдағы 
әріптестеріңнен асып кетпейсің). 3.Тым көп 
жұмыс істеу кестесі (Жапондықтар аптасына 
60-70 сағат жұмыс істейді. Сондықтан, 
олар бала-шағамен аз көріседі). Енді басқа 
кемшіліктеріне күмәнім бар (күліп).
Бүгінде кейіпкеріміздің тұңғыш баласы 

жапон балабақшасына барады. Үш жастағы 
баланың қолына тәрбиешілері сүлгі беріп 
тазалық жұмыстарын жүргізуді үйретеді, 
еденді де жуып көрсетеді екен. Азаматтың 
айтуынша балабақшадан мектепке дейін 
еденді жуып-сүртуді, тазалық жасауды 
балалардың өздері істейді. Тазалық кез 
келген адамның өзінен басталуы керек 
деген ұғым қалыптасқан. Сондықтан да 
болар, жапон мектептерінде еден жуатын 
қызметкер болмайды.
Сөз арасында бүгінде әлемді алаңдатқан 

індет жүріп жатқанда күншығыс елінің 
жағдайын сұрағанымызда: «Коронавирус 
үшін қазір Жапонияда карантин 
жарияланған, бірақ соған қарамастан 
жапондықтар жұмыстарына барып 
жүр. Бұл елдің дәстүрі бойынша 
олар амандасқанда қол бермейді және 
қоғамдық орында арақашықтықты 
сақтайды. Сондықтан да болар», – деп 
түсіндірді.
Сұхбат соңына таяған сәтте мүмкіндікті 

пайдаланып: «Өзім туып-өскен 
жерімнің басылымы ғой, әкем Нұрлан 
Ешмұхаметов пен анам Бибігүл 
Исабековаға алғысымды білдіремін. 
Әке-шешемнің қолдауынсыз арқамды 
кеңге салып, білім алуым мүмкін 
емес еді», – деді. Азамат докторлық 
дәрежесін алғаннан кейін елге келіп, 
өзі оқыған ҚазҰТУ-да жас мамандарды 
даярлайтын жоспары бар. Айтуынша: 
«Біздің жастарда үлкен потенциал 
бар. Соларды толық пайдалануымыз 
керек. Қазіргі миссия – жастарға қолдау 
білдіріп, бағыт көрсету», – деді.
Қанша елді мекенді, өзен-су, нуды асырып, 

бір-бірімізбен ғаламтор арқылы хат жазысып 
отырғанда таң да атыпты. Күн болса 
тазалықты ту еткен, бірлігі бекем ел жақтан 
мейірлене шығып келе жатты.

Серік ҚАНТАй
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Во сКольКо КазаХстану оБХодится 
мнимая циФРоВизация?

СТАРЫе ПеСНи НА НОвЫй лАд
Министерство, конечно, тут же взяло «под 

козырек», в считанные дни сформировало 
пул экспертов и уже в ходе первого заседания 
специальной рабочей группы поделилось 
направлениями будущей трансформации.

Конечно, пока преждевременно делать какие-
либо выводы, но, судя по первому впечатлению, 
будущие «победы» на цифровом фронте снова 
могут обернуться серией поражений. По крайней 
мере, на такую мысль наталкивает формат 
мероприятия, в рамках которого парадом снова 
командует исключительно само министерство, 
хотя по логике, для чистоты эксперимента, 
оно должно было бы чуть отойти в сторону и 
попытаться взглянуть на свою деятельность 
чужими глазами. Но оно предпочитает не менять 
привычные для себя тактику и стратегию, и 
двигаться проторенной дорожкой. Уже определены 
подгруппы, назначены их руководители, и 
снова мы слышим все те же старые песни о 
главном - о цифровой безопасности, о цифровом 
обществе, цифровой коммерции, инновационных 
экосистемах, и не слова о том, что казахстанцам 
в массе своей нужно что-то простое, понятное, 
удобоваримое, а главное, - безотказно 
работающее. Мы, конечно, могли бы напомнить 
министру и его команде, что там у них крякнулось, 
а что накрылось медным тазом и как при этом 
бледно выглядели их объяснения. Но понимаем, 
что бесполезно, поскольку очень похоже, что 
главная загвоздка все же не в вольном или 
невольном намерении профанировать задачу, 
поставленную главой государства, а в условии, 
поставленном Касым-Жомартом Токаевым: «Без 
дополнительных финансовых затрат». А это, 
как все понимают, уже совсем другой коленкор, 
особенно зная, как бережно министерство 
хранит в тайне информацию о своих бюджетных 
расходах – с одной стороны вывешивает на своем 
официальном сайте ссылки на соответствующие 
документы, с другой, лишает к ним доступа всякого 
любящего считать деньги в чужом кармане.

Но мы все-таки попытаемся понять, куда же 
уходят государственные миллиарды, выделяемые 
Министерству цифрового развития. Благо есть 
источники и помимо его официального сайта.

«МАлеНьКие РАдОСТи» 
зА БОльШие деНьги

Начать, наверное, стоит с обеспечения 
деятельности самого министерства. Забегая 
вперед, скажем, что ведомство, как кто-то мог 
подумать, в роскоши не купается. По крайней 
мере, в установке золотых унитазов или покупки 
роскошных мебельных гарнитуров его сотрудники 
не замечены. Как говорится, все как у всех. 
Солидную статью расходов занимают закупки 
услуг по предоставлению (аренде) служебных 
автомобилей. Речь о седане представительского 
класса за 7,1 миллион тенге и пяти автомобилей 
бизнес-класса, на предоставление которых из 
бюджета потрачено почти 29 миллионов тенге.  
Плюс еще три автобуса за 15,2 миллиона тенге. 
Все вкупе – чуть более 50 миллионов тенге.

Сумма, безусловно, солидная, особенно, по 
нынешним временам. Но на самом деле она 
выглядит сущей «мелочью» на фоне расходов 
министерства на телефонную связь и интернет. 
Ежегодно они обходятся в сумму, превышающую 
90 миллионов тенге.

Вообще же, на текущие административные 
расходы в этом году (на содержание 
уполномоченного органа, которые 
предусматривают выплату заработной 
платы работникам центрального аппарата и 
его ведомств, обеспечение канцелярскими 
товарами, услугами связи, на сопровождение 
информационных программ, содержание и 
ремонт основных средств и на представительские 
расходы) из бюджета предусмотрено выделение 
свыше 2,3 миллиарда тенге, ели верить данным 
портала «Открытые бюджеты».

Много это или мало и заслуживают ли ее 
чиновники, работа которых была подвергнута 
обструкции как со стороны первых лиц государства, 
депутатов, так и всего населения – вопрос, 
как говорится, на засыпку. Но для сравнения 
можно привести другие цифры. Чуть немногим 
больше текущих административных расходов 
министерства - сумма покрытия государственных 
обязательств по проекту «Обеспечение 
широкополосным доступом сельских населенных 
пунктов Республики Казахстан по технологии 
волоконно-оптических линий связи», которому 
особое значение придает министр Жумагалиев, 
любящий повторять, что «повышение доступности 
к сети Интернет в сельских населенных пунктах 
является базовым элементом реализации 
других проектов государственной программы 
«Цифровой Казахстан», таких как электронное 
здравоохранение, оказание электронных услуг» 
и «что послужит сокращению цифрового разрыва 
между городом и селом, а предоставление 
жителям возможности полноценного 
использования цифровых технологий дает толчок 
к развитию экономики Казахстана». Проект, 
конечно, сбоит, и в срок не реализовывается 
по причине… «плохих погодных условий», 
как указано в отчете ведомства, в результате 
чего социальные сети переполнены роликами 
школьников, лазящих в по деревьям в поисках 
сети, а также их родителей, вынужденных везти 
своих чад за интернетом, без которого сегодня 
школьные знания не получить, в соседние аулы. 
Но все же через ведомство Аскара Жумагалиева 
в этом году из бюджета на его реализацию 
направляется 2,6 миллиарда тенге…

ПОд зНАКОМ зОлОТОгО ТельцА, или 
ПОСидиМ – ПОгОвОРиМ

Несмотря на то, что министерство 
демонстративно отказывается от трат на 
имиджевые мероприятия (в прошлом году 
оно завернуло проведение дорогущего Digital 
forum, который обошелся бы казне в сумму, 

превышающую 114 миллионов тенге, в этом году 
отменило закупки услуг по информационному и 
имиджевому сопровождению общей стоимостью 
почти что 250 миллионов тенге, а также 
отказалось от расходов на консалтинговые услуги 
– а это порядка 90 миллионов тенге), в  подобного 
рода «радостях» оно себе все же не отказывает. 
Например, расходы в этом году на «Проведение 
широкой пропагандистской деятельности по 
инновациям, охватывающей максимальное 
количество людей среди различных слоев 
населения» заложено 36,9 миллиона тенге. На 
проведение аналитических исследований в 
области информационной безопасности, а также 
в рамках Государственной программы «Цифровой 
Казахстан» министерство в прошлом году 
потратило свыше 123 миллиона тенге, в этом – 
обездолило бюджет на сумму, вдвое большую: 
социологические опросы и консалтинговые услуги 
по этому направлению обойдутся уже в 226,1 
миллиона тенге.

Отдельной статьей идет проведение 
мероприятий за счет средств, заложенных 
на представительские затраты, а это прием 
иностранных делегаций, семинары, конференции, 
торжественные мероприятия и прочее. В этом 
году на это, судя по данным портала «Открытые 
бюджеты», заложен 161 миллион тенге.

 «Вишенкой» же на этом многоярусном «торте» 
вполне можно считать проведение в этом году 
отмененного ранее Digital forum, от которого 
Казахстан получил разве что бочку с елеем в 
подарок. Об этом можно судить по многочисленным 
публикациям наших коллег со ссылкой на 
участников данного мероприятия: «работу 
вашего цифрового правительства можно ставить 
всем в пример», «можно было бы организовывать 
туры, чтобы иностранные специалисты могли 
увидеть, как строится цифровое государство и как 
предоставляют услуги в Казахстане»… Да и сам 
Аскар Жумагалиев в своем посте на «Фейсбук» 
недвусмысленно давал понять, что на большее и 
рассчитывать не стоит: «Такие проекты, как eGov 
mobile, Smart Bridge, Smart Data Ukimet, Astana 
Hub, IT-University, школа alem, это те компоненты 
цифрового Казахстана, результативность которых 
эксперты сегодня особо отмечали», - отметил 
он и заключил: «А проблемы, с которыми мы 
сталкиваемся в процессе интеграции баз данных, 
работы с большими данными, обучения наших 
граждан IT-навыкам неизбежны и абсолютно 
идентичны вызовам, с которыми сталкиваются 
цифровизаторы по всему миру».

Кстати, буквально несколько дней после 
финиша форума и пропетых на нем 
дифирамбов, президент Касым-Жомарт Токаев 
говорил о том, что пока поставленная перед 
Министерством цифрового развития, инноваций 
и аэрокосмической промышленности цель по 
внедрению передовых и современных технологий 
не достигнута...

На фоне такого «бюджетного пиршества» 
многие, более практичные статьи расходов, 
выглядят бедными родственницами. Например, 
на базовое финансирование государственных и 
приравненных к ним субъектов научной и (или) 
научно-технической деятельности заложено 
всего 231,6 миллиона тенге в текущем году. 
Чуть-чуть не дотянула до 294 миллионов 
тенге «Оплата услуг институтов национальной 
инновационной системы». За этой мудреной 
фразой, на минуточку, скрывается вполне 
реальная попытка достичь хоть какую-то цель в 
так называемом инновационном развитии.  Речь 
идет не только о проведении соответствующих 
аналитических исследований, но и о мерах 
«содействия субъектам индустриально-
инновационной деятельности в организации 

производства новых или усовершенствованных 
товаров, поиске потенциальных инвесторов, 
продвижении совместных проектов по трансферу 
технологий, коммерциализации технологий, 
создании тесного взаимодействия, как с 
ученными и НИИ иностранных государств, так и 
между предприятиями для получения конкретных 
результатов в виде реализованных проектов». 
Мы уже не говорим о таких «слезах», как обучение 
и повышение квалификации сотрудников 
министерства – расходы на эти цели едва 
превышают 8 миллионов тенге.

в МУТНЫХ вОдАХ цифРОвизАции
Несмотря на прозвучавшие в последнее время 

от чиновников заявления, что на цифровизацию 
они шибко много не тратят – всего-то сорок 
миллиардов за пару лет, речь на самом деле идет 
о куда больших суммах.

В уточненном республиканском бюджете на 
2020 год расходы на «Развитие «электронного 
правительства», инфокоммуникационной 
инфраструктуры и информационной 
безопасности» составляют свыше 70 миллиардов 
тенге (если точнее, то цифра выглядит так: 
76 423 642 000). Чуть ранее, при размещении 
на портале «Открытые бюджеты», речь шла 
о сумме в 72 миллиарда тенге. При этом в 
тексте обоснования трат имелось уточнение, 
которое в свете последних провалов выглядит 
как насмешка над здравым смыслом: 
«Расходы направлены на развитие отрасли 
информационных коммуникационных технологий 
и совершенствование процессов оказания 
государственных услуг в целях повышения 
качества и доступности государственных услуг 
для населения. Расходы увеличены на 6 300 830 
000 тенге по сравнению с 2018 годом в связи с 
увеличением обслуживаемого оборудования и 
необходимостью обеспечения отказоустойчивости 
информационных систем, увеличением заявок 
государственных органов на услугу выделения 
виртуальной машины (Хостинг) и обеспечением 
государственных органов технической поддержкой 
лицензионного программного обеспечения. 
Изменения расходов планового периода связано 
с выделением дополнительных средств в 
размере 6 082 594 000 тенге для увеличения 
пропускных способностей каналов связи для 
информационных систем государственных 
органов, в целях предотвращения риска 
нарушения бесперебойного функционирования 
сетевой инфраструктуры и взаимодействия 
информационных систем всех государственных 
органов». Словом, было бы смешно, если б 
не было так грустно, особенно учитывая, что 
глубинных, структурных изменений эти траты не 
предполагают.  

Отдельного внимание заслуживает такая статья 
расходов по данному направлению, как «Услуги 
по обучению населения в рамках «электронного 
правительства». На эти цели заложен аж 81 
миллион тенге. Именно столько будет стоит 
25 показов медийной рекламы и реализация 
соответствующего спецпроекта в интернете. Для 
справки, в прошлом году на «Продвижение веб-
портала «электронного правительства» в сети 
Интернет» уже было потрачено 72,3 миллиона 
тенге. Куда ушли эти деньги? Есть ли от таких трат 
хоть какой-то толк?

Ответ на эти вопросы очевиден. Несмотря 
на выделенные из бюджета сотни миллионов 
тенге, казахстанцы, «утопающие» в мутных 
водах отечественной цифровизации, вынуждены 
спасать себя сами, на полном серьезе создавая 
секты свидетелей eGov – общедоступные группы 
в социальных сетях, в которых на пальцах 
объясняется, как пользоваться порталом, да 
волонтерские движения, на добровольных 

началах помогающих всем страждущим получить 
нужные услуги.

Но не только население намерено «оцифровать» 
министерство. Под раздачу попали и 
государственные служащие. В начале этой 
недели на портале госзакупок был размещен 
лот стоимостью без малого 90 миллионов 
тенге. Называется он «Услуга по обучению и 
осведомленности в сфере информационной 
безопасности и защиты персональных данных 
для государственных служащих».  Если перевести 
на человеческий, то речь о создании онлайн 
платформы для обучения и тестирования 
чиновников по вопросам информационной 
безопасности. Ликбез, как ожидается, должны 
пройти порядка 50 тысяч госслужащих. 
Длительность курса для каждого – 3 месяца.

В принципе, дело нужное, и даже, можно 
сказать, архиважное, учитывая недавний скандал 
с заявками на передвижение в закрытой на 
карантин столице, которые казахстанцы массово 
слали на почту российского блогера. Но вопросы 
все равно остаются. И касаются они как самой 
программы обучения (включающей такие темы как 
«Пароли», «Социальная инженерия», «Вирусы», 
«Безопасная работа в интернете», «Безопасность 
мобильных устройств», «Правила работы с 
USB-накопителями», «Защита персональных 
данных»), так и ее стоимости. В первом случае 
очевидно, что о неких сверхзнаниях, отличавших 
бы чиновников от рядовых пользователей, речи 
не ведется. Во втором – оценить, насколько 
адекватны представленные цифры, физически 
не представляется возможным. Обычно данная 
категория бюджетных расходов ограничивается 
суммами в 5 – максимум 8 миллионов тенге. И 
то, когда речь идет о повышении квалификации и 
усовершенствовании медиков.

И подобных проектов в портфеле министерства 
– воз и маленькая тележка. Взять для примера 
проведенные в прошлом году конференцию по 
популяризации среди молодежи и школьников 
безопасного использования информационно-
коммуникационных технологий, стоимостью 
8,2 миллиона тенге. Или социологическое 
исследование среди населения «Осведомленность 
об угрозах информационной безопасности», 
обошедшееся в 11,1 миллиона тенге. На создание 
отраслевых видеороликов для презентации 
деятельности министерства, оно выложило 
больше 8 миллионов тенге…

Учитывая все вышесказанное, уверены, что 
Аскар Жумагалиев, если захочет, по сусекам 
наскребет на будущий цифровой рывок. А мы 
готовы дать еще одну подсказку.

Странно, конечно, но в недавно произошедшей 
корректировке показателей республиканского 
бюджета, затраты на обеспечение 
функционирования Astana Hub не то что не 
были сокращены, а выросли больше чем 
наполовину.  Для тех, кто не в курсе, следует 
уточнить, что это международный технопарк 
IT-стартапов, проект создания которого 
реализован в рамках государственной программой 
«Цифровой Казахстан». Его основная задача 
- в развитии стартап-культуры и поддержке 
высокотехнологичных проектов для укрепления 
экономики.

Проект этот, по сути, грамотный, с начала своего 
старта показывал неплохие результаты, является 
предметом чиновничьей гордости.  Но с учетом 
текущей ситуации, когда небывалый по силе 
экономический кризис уже на пороге, перспективы 
Astana Hub выглядят далеко не безоблачными.

Россия, например, устами главный 
управляющий директор «Альфа-банка» 
Владимира Верхошинского, уже похоронила 
эпоху стартапов: «На ближайшую перспективу 
время стартапов закончилось». Стартапы в США 
же сегодня красочно иллюстрируют то, насколько 
близка такая перспектива для многих стран мира. 
Американские СМИ констатируют, что в последние 
недели более 50 стартапов в Кремниевой долине 
сократили десятки тысяч сотрудников, а еще 
больше десятка и вовсе закрылись. Причина 
– в отсутствии инвестиций, которых нет и не 
предвидится. Кстати, в числе схлопнувшихся 
и хорошо известная в Казахстане OneWeb. 21 
марта компания с Байконура вывела на орбиту 
34 новых спутника, что являлось частью ее 
проекта по строительству спутникового интернета 
стоимостью 3 миллиарда долларов. 28 марта же 
марта OneWeb объявила себя банкротом.

Конечно, все проходит, и пройдет пандемия 
коронавируса. Но предсказать, когда это будет, 
не способен никто. По разным оценкам, тот хаос, 
в который окунулась планета, может продлиться и 
три месяца, и три года. Так что с этой точки зрения, 
предусмотренные в бюджете на этот год свыше 
2,9 миллиарда тенге (ранее речь шла о сумме в 
1,3 миллиарда), вполне могут вылететь в трубу.

 Асель ОМиРБеК.
САМ.

в начале апреля президент Токаев поручил своим подчиненным перестать заниматься 
строительством мифических цифровых крепостей и создать, наконец, реальное цифровое 
государство. Причина известна всем и каждому - долгие годы взращиваемые и жиревшие 
на бюджетных миллиардах потешные «диджитал войска» окончательно и бесповоротно 
доказали свою несостоятельность. и хоть их командующие из Министерства цифрового 
развития, инноваций и аэрокосмической промышленности и пытались защитить 
«честь мундира», Касым-Жомарт Токаев оказался непреклонен. Президент потребовал 
подготовить план вывода IT-сферы на качественно новый уровень.



Біздің электрондық поштамыз: atestacia7@mail.ru, біздің сайтымыз: www.bsh.kz

Бас редактор:
Нұрым НҰРЛЫБЕКОВ.

Редакция тілшілері:
Меруерт БӨДЕНБАЕВА
Андрей БЕРЕЗИН
Назерке ДОСХОЖАЕВА
Жанкүміс ЖАМЕНКЕ
Сакен БЛЕУТАЕВ: Дизайнер.

Газета поставлена на учет в Министерстве информации и общественного развития  Республике Казахстан. 

Свидетельство о постановке на учет  № 10063-Г от 16.04.2009г. 

Газета прошла перерегистрацию 03.02.2020 году в Комитете  информации Министерства информации и 
общественного развития  РК и получила Свидетельство  №KZ34VPY00019884.

«Алматы-Болашақ» ЖАҚ «Офсет» филиалының типографиясында басылды. 
Талдықорған қаласы,  Кабанбай батыр көшесі, 32. 

Жарияланған мақала авторларының пікірі редакция көзқарасын білдірмейді. 
Қолжазба өңделеді, авторға қайтарылмайды. 
Дублирование материалов без письменного согласия редакции запрещено.
При цитировании ссылка на газету «Білім Шапағаты» обязательна.
«Білім шапағаты» газетінде жарияланған материалдарды көшіріп,  басу үшін редакцияның рұқсаты керек.
Рукописи не возвращаются и не рецензируются. Мнения авторов публикации не обязательно отражают точку зрения 

редакции. За достоверность рекламы ответственность несет рекламодатель.

Меншік иесі: «Қос Періште» жауапкершілігі шектеулі серіктестігі.
Собственник: Товарищество с ограниченной  ответственностью  «Қос Періште»

Корреспонденциялар үшін: atestacia7@mail.ru

Бұл шығарылымның тиражы 3000  
Тапсырыс № 429

Индекс 64111 
Мекен-жайымыз: 

Талдықорған қаласы, 
Заңды мекенжай:Біржан сал көшесі, 86, 37 пәтер.
Нақты мекенжай: Гагарин көшесі, 136/140
 Телефон:  8 (7282) 30-81-19

Материалдарыңызды 

Аtestacia7@mail.ru электронды 
поштасына сала аласыздар. 

соңғы Бет8 №15 (524) жұма, 1 мамыр, 2020 жыл www.bsh.kz

стаРательно заБытое 
детстВо ВеРочКи

учениК 12 Класса назаРБаеВ интеллеКтуальной 
ШКолы гоРода талдыКоРган Роман цой 

ВыигРал 100% гРант В UNIST

талдықоРған қаласындағы назаРБаеВ 
зиятКеРліК меКтеБінің оқуШылаРы 
ШетелдіК униВеРситеттеРден оқуға 

ШақыРуды қаБылдауды ЖалғастыРуда
каждую крошку хлеба бережно убирает, а тяжелые 
воспоминания прячет в глубинках.  Надеется, что 
все забудется. А как май приближается, зазвучат 
с экранов военные песни и снова ком, и картины 
детства всплывают в сознании. Набежит слеза. 
Уж детство пережила, а воспоминанья и подавно 
преодолеет. 
У нашей героини было и семейное счастье. Муж 

с которым она прожила до старости  и несколько 
лет назад схоронила. Дочери, внуки и правнуки - 
ее счастье, ее радость, ее гордость. Бабушка Вера 
не одинока, не смотря на то что ее старшая дочь 
живет в Анапе, а младшая в Алмате. Общение 
поддерживают по Skype и телефону. 
Так любить жизнь, так уметь быть счастливой - не 

каждому дается. А бабушка Вера, Верочка, как ее 
называют и сейчас соседки, встречает свою новую 
весну с полной уверенностью, что она очень-очень 
счастливый человек и Всем того же желает!

любовь СеРгеевА.

Письмо из Южной Кореи 
прибыло для Романа 
Цоя, ученика 12 класса 
Интеллектуальной школы, 
в котором Ульсанский 
национальный институт 
науки и техники 
приглашает его изучать 
химическую инженерию, 
выделив 100% грант на 
обучение. UNIST входит в 
список ТОП лучших вузов 
Азии. В будущем Роман 
планирует получить 
опыт в международных 
компаниях по 
производству нефти, 
фармацевтики, пищевой индустрии. По его 
словам, химическая инженерия уникальна 
тем, что она даёт огромные возможности во 
многих сферах деятельности. 
«Хочу выразить слова благодарности своей 

12-сынып оқушысы Ерасыл Дәулетбак АҚШ 
университеттері мен колледждеріне 5 шақыру 
алды. Арлингтондағы Техас университеті, 
Техастың Оңтүстік Методист университеті, 
Ричленд Комьюнити колледжі, Брукхейвен 
колледжі және Коллин колледжі Ерасылға 
жартылай шәкіртақы ұсынып отыр.
Ерасыл информатика және компьютерлік 

т е х н о л о г и я л а р 
ф а к у л ь т е т і н д е 
оқуды жоспарлауда. 
Б а ғ д а р л а м а л а у 
тілі болашақ 
программисті әрқашан 
қ ы з ы қ т ы р а т ы н . 
Сайттарды, мобильді 
қ о с ы м ш а л а р д ы , 
компьютерлік графика 
мен дизайнды құрудың 
алғашқы негіздері оны 
осы салада дамуға 
құштарландырды.
АҚШ-тың «Pace 

University» университеті 
Ернар Өмірзақов пен 
Алима Батырканды да 

Каждый раз вглядываюсь в этого 
человека и поражаюсь ее огромному 
желанию жить. Радоваться каждому дню, 
получать удовольствие: от общения, 
от еды, от солнца - все в ней говорит 
о счастье. Только обилие таблеток, 
тележка для передвижения, опухшие 
ноги и удостоверение с датой рождения 
28 апреля 1929 года подсказывает, что 
жизнь наполнена болью и терпением у 
Веры Алексеевны Бабаковой.  Так зовут 
нашу героиню. На днях она встретила 
свой 91-й год. 
Наша героиня с удовольствием вспоминает 

годы работы в торговле - 40 лет продавец 
спортивного магазина города Талдыкорган. 
Она до сих пор помнит своих постоянных 
клиентов. А вот про детство вспоминать 
не хочет . На все наши вопросы о детстве 
хмурится, вытирает слезы и говорит, что 
старается стереть его из своей памяти. "Что 
там помнить?!"
Горькие потери. Треугольник письма о 

погибшем отце - танкисте, который сгорел 
в танке.  Или  о маме, опухшей от голода, 
медленно умиравшей и отдававшей свои 
150 граммов хлебушка Верочки. А она ведь 
и так толстеет день ото дня. Или жуткий писк 
ежика, которого живьем  бросили в костер, 
чтобы почистить и сворить суп.  Приют у 
чужих людей. Побег из детского дома. И не 
проходящий голод.
Ради кусочка хлеба она помогала тетеньке, 

которая ее приютила в Сталинске (Крупское). 
Как большая носила почту пешком в 
Талдыкорган. "Почтальон Кудряшка" - так 
называли ее. Не всегда успевала к ночи 
вернутся в Сталинск из Талдыкоргана, поэтому 
оставалась ночевать в стоге сена. Такие долгие 
переходы закалили ребенка и однажды она 
добралась до Текели, где жили ее родственники - 
Марченко. 
Верочку, конечно, приняли, но лишний рот в 

семье в трудные годы - это очень тяжело. Наша 
героиня работала всем, кем могла. Помогала 
бабушке продавать табачок, по домам разносила. 
А вот по настоящему начала трудится на 
Электроподстанции ртутных выпрямителей, рядом 
с шахтами, и, не беда, что не доставала до станка, 
ей сделали персональную подставочку. А чтобы 
труженицей стать, пришлось годочков добавить, 
зато паек своей и не нахлебница. На такую 
серьезную работу ее привел директор шахты. Там 
она проработала до переезда в город Талдыкорган
Закончилась война, а вместе с ней и голод. Но 

родилась мечта: Купить целую булку хлеба, сесть 
за стол и съесть ее! По сей день бабушка Вера 

школе, учителям 
за их вклад в 
мое будущее. За 
предоставленные 
в о з м о ж н о с т и 
заниматься научной 
д е я т е л ь н ос т ь ю , 
проектами, за 
а к а д е м и ч е с к и е 
знания. За то, 
что воспитали во 
мне мобильность, 
у м е н и е 
о д н о в р е м е н н о 
совмещать учебу 
и спорт, науку и 
олимпиады», - 

говорит Роман Цой.
Вместе с тем, будущий инженер был 

приглашен В Назарбаев Университет, а 
также в США Университет Дрексель. 

НиШ г.Талдыкорган.

қуантты.  Олар 
оқу ақысына 
50% жеңілдік пен 
университеттің 
қ а р ж ы л ы қ 
көмегіне ие 
болды.
PACE University 

- Нью-Йоркте 
о р н а л а с қ а н 
әйгілі және 
б е д е л д і 
у н и в е р с и т е т -
тердің бірі болып 
т а б ы л а д ы . 
Бүгінгі таңда 
мұнда әлемнің 
әр түкпірінен 
келген 13000-
нан астам адам 
білім алуда.
Г о н к о н г 

қ а л а л ы қ 
университетінен Әйгерім Тәңірбергенова-ға 
да шақыру хаты келді. Әйгерім биотехнология 
немесе биоинженерия саласында оқуға ниетті. 
Әйгерімнің таңдауы айқын, өйткені ол биология 
саласындағы көптеген ғылыми жобалардың 
жеңімпазы.

НиШ г.Талдықорған.

КВи КҮРесіп Жатқан медициналық  
қызметКеРлеРге 3 млРдтан 

астам теңге тӨленді

Бүгін ҚР Президенті жанындағы Орталық 
коммуникациялар қызметінде өткен брифингте 
«Әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры» КЕАҚ 
Басқарма төрағасы Айбатыр Жұмағұлов COVID-19 
коронавирусына қарсы іс-шараларға қатысатын 
медициналық ұйымдарды қаржыландыру туралы 
хабарлады.

Бұрын хабарланғандай, Денсаулық сақтау 
министрлігі эпидемияға қарсы іс-шараларға 
қатысатын медициналық қызметкерлерді 
көтермелеу туралы шешім қабылдаған. 
Қызметкерлердің жалақысына үстемеақы белгілеу 
ережелері әзірленді, онда тәуекел топтары, 
алушылардың тізімдер қалыптастыру тәртібі және 
төлемдердің мөлшерлері анықталды.

Медициналық қызметкерлерге үстемеақы тәуекел 
топтарына байланысты төленеді: 212,5 мың 
теңгеден (5 ТЖМ) 850 мың теңгеге дейін (20 ТЖМ).

Үстемеақы алушылардың тізімдерін 
жедел штабтарда құрылған аймақтық 
комиссиялар құрайды. Комиссия төрағалары 
әкім орынбасарларынан тағайындалады. 
Комиссиялардың құрамына денсаулық сақтау 
бөлімдерінің,  өңірлік бас мемлекеттік санитарлық 
дәрігер, үкіметтік емес ұйымдардың және т. б. 
өкілдері кіреді.

ӘМСҚ эпидемияға қарсы шараларға қатысатын медициналық 
ұйымдарды қаржыландыру туралы айтып берді

Үстемеақы республикалық бюджет есебінен 
төленеді. Төлемдер комиссиялар ұсынған тізімдерге 
сәйкес Қормен жасалады.

Жалпы бұл мақсатқа 35,7 млрд теңге бөлінген. Қор 
стационарлармен келісім-шарттар жасады. Наурыз 
айы бойынша төлемдер жүргізілді: 17,4 мыңнан 
астам медициналық қызметкерлеріне 3,3 млрд. 
теңгеден астам қаражат жіберілді. Ең көп сомалар 
Алматыдағы және Нұр-Сұлтандағы медициналық 
қызметкерлеріне төленді - шамамен 1,9 млрд. теңге.

Қордың қаржы операторы ретіндегі рөлі 
тек қаржыларды төлеу ғана емес, «COVID-19 
коронавирусымен күресу аясында эпидемияға 
қарсы іс-шараларға қатысатын денсаулық сақтау 
ұйымдарының қызметкерлерін қаржылай қолдаудың 
кейбір мәселелері туралы» Денсаулық сақтау 
министрінің бұйрығына берілген мәліметтердің 
сәйкестігін тексеру да болып табылады. Осыған 
орай, Қор үстемақы алушылардың тізімдерін 
тексеру бойынша үлкен жұмыстар жүргізеді.

ӘМСҚ басшысы, болжам бойынша қолдау 
көрсетілетін медициналық қызметкерлердің саны 
екі есеге дейін артады деп атап өтті.

Әлеуметтік медициналық сақтандыру қоры» 
КеАҚ Алматы облысы бойынша филиалы


